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ДЗЕ ГЭТА віДАНА!..

Сёння за парты школ, гімназій, ліцэяў  
у Беларусі селі больш за 960 тысяч навучэнцаў.

…Ля ўваходу на пляцоўку, 
дзе адбывалася лінейка, усіх 
наведвальнікаў абшуквалі спец-
службы з сабакам, прасілі 
адчыніць торбы. Толькі пасля 
гэтай стандартнай працэдуры маг-
чыма было патрапіць у школу.  Так 
сярод прысутных аказалася і я. 

Пасярэдзіне пляцоўкі – тры-
буна. Бацькоў з кветкамі адціскалі 
ад яе сем супрацоўнікаў ахо-
вы прэзідэнта, пакуль той быў 
унутры будынка. Вокны жылых 
дамоў навокал шчыльна зачы-
нены, хоць на вуліцы і спёка – 
больш за 25 градусаў. 

Пакуль усе чакаюць прамовы 
прэзідэнта, падыходжу да дзвюх 
школьніц у прыгожай форме.

Ангеліна і Саша  – старэй-
шыя дзеці ў шматдзетных сем’ях,  

абедзве навучаюцца ў 10 “В” кла-
се. Яны мараць аб тым, каб школа 
дапамагла ім якасна падрыхтавац-
ца да паступлення ва ўніверсітэт, 
дала неабходныя веды. А маці 
першакласніка Багдана Алена 
Якаўчук падкрэслівае: “Нам вельмі 
падабаецца стаўленне дырэктара да 
сваёй справы, ён вельмі працавіты 
чалавек” . Бацькі першакласніка 
Юры і шасцікласніцы Яны, 
якія не пажадалі называць свае 
прозвішчы, наадварот, не зада-
волены пэўнымі тэхнічнымі 
дэталямі. Тата школьнікаў абура-
ны тым, што ўжо ў першыя дні ў 
школе, паводле яго слоў, “зламаўся 
прынтар”. Маці дадае: “Нам вельмі 
не хапае школы ў нашым мікрараёне 
“Каменная Горка-3”!”

Але, вядома, колькі 

бацькоў – столькі меркаванняў. 
Шматдзетная мама Алеся 
Ціханкевіч гаворыць: “Мы хочам, 
каб дзеці ў школе атрымлівалі 
такі аб’ём ведаў, каб не вучыць 
дома табліцу складання і літары”. 
Сапраўды, жанчыну можна зра-
зумець – сёлета яна аддала ў пер-
шы клас сваю трэцюю дачку, часу 
на хатнія заняткі можа проста не 
хапаць з-за гаспадарчых спраў.

…Тым часам з будын-
ка школы выйшаў Аляксандр 
Лукашэнка ў атачэнні як 
мінімум пяці ахоўнікаў. “А это, 
я так понимаю, родители?” – 
задаў натоўпу бацькоў крыху 
дзіўнаватае пытанне прэзідэнт. 
Прамаўляў ён па-руску, жадаю-
чы дзецям і іх бацькам шчасця 
ў новым навучальным годзе. У 

прамове Лукашэнка падкрэсліў, 
што на школу былі затрачаны 
велізарныя бюджэтныя сродкі і 
“сегодня очень важно обеспечить 
школьников всем необходимым – у 
каждого должны быть учебники, 
тетради, школьные принадлеж-

ности”. Між іншым, маці чац-
вярых дзяцей Святлана В. ска-
зала карэспандэнту “Народнай 
Волі”, што аддала амаль чатыры 
мільёны, каб падрыхтаваць сына-
першакласніка да 1 верасня. 

Я пагутарыла з маладым 

беларускамоўным сацыяльным 
педагогам Дзмітрыем Ігаравічам 
Цярэнцьевым, які сам не так 
даўно скончыў універсітэт па 
спецыяльнасці “настаўнік бела-
рускай мовы і літаратуры”.  “Мяне 
натхняе тое, што гэта школа 

новага ўзору, якая мусіць якасна 
адрознівацца ад стэрэатыпных 
навучальных устаноў. Тут ёсць 
магчымасці для развіцця рознаба-
ковых здольнасцяў вучняў. Гэта 
своеасаблівы культурна-адукацый-
ны комплекс для ўсяго раёна”, – 
сказаў малады настаўнік.

Класны кіраўнік 1 “Б” Ніна 
Іванаўна Ягорава з радасцю чакае 
пачатку заняткаў: “Я ўжо ўбачыла 
свой клас – цудоўныя, падрыхта-
ваныя, разумныя дзеткі са святлом 
у вачах! У нас усё атрымаецца!” 
У класе Ніны Іванаўны 32 вучні 
пры норме для малодшай школы 
22–24 чалавекі.

…Кветкі ўручаны настаўнікам, 
прэзідэнт скончыў прамову, кар-
тэж ад’ехаў: афіцыйная част-
ка лінейкі завершана. З двароў 

пацягнуліся шэрагі супрацоўнікаў 
міліцыі і людзей у цывільным 
з рацыямі; сапёрная брыгада 
выйшла з будынка школы...

Першакласнікі фатаграфу-
юцца з падарункам прэзідэнта 
– кнігай-альбомам “Беларусь 
– наша Радзіма”. На воклад-
цы – Нацыянальная бібліятэка. 
Унутры – асноўныя звесткі 
пра нашу краіну з маляўнічымі 
выявамі, сярод здымкаў і каляро-
вае фота Аляксандра Лукашэнкі 
падчас прыняцця прысягі ў 1994 
годзе..

За ўвесь час урачыстасцяў 
я не пачула ад выступаючых 
ніводнага беларускага слова. Як 
не пачула нічога і з вуснаў Міхаіла 
Жураўкова і Андрэя Шораца.

Кацярына АНДРЭЕВА.

Урачыстасць без…  
беларускага слова

Учора Аляксандр Лукашэнка разам з міністрам адукацыі Міхаілам 
Жураўковым і старшынёй Мінгарвыканкама Андрэем Шорацам  

прысутнічаў на ўрачыстай  лінейцы  ў мінскай сярэдняй школе №56, што ў 
мікрараёне “Каменная Горка” . На паказальным канцэрце выступалі 

ансамблі дзіцячай творчасці, а на ўваходзе ў школу была арганізавана 
выстава дзіцячых малюнкаў. А што засталося за шырмаю свята? 

Як Аляксандр Лукашэнка 
ўцёр нос Яфрэму Сакалову

Якія толькі дзівосы не 
адбываюцца ў нашай Беларусі! 
Гэта ж трэба: прэзідэнт краіны 
публічна ўцёр нос былому пер-
шаму сакратару Брэсцкага абка-
ма кампартыі, а затым перша-
му сакратару ЦК Кампартыі 
Беларусі Яфрэму Сакалову.

З мінулай пятніцы ўсе тэле-
каналы круцяць сюжэт пра 
сустрэчу А.Лукашэнкі з калек-
тывам адкрытага акцыянер-
нага таварыства “Белавежскі” 
Камянецкага раёна. Задаволены 
ён сённяшнімі вынікамі работы 
гэтай гаспадаркі. Як задаволены 
і тым, што “Белавежскі” ўзяў на 
буксір суседні калгас “Советская 
Белоруссия” (у апошні час ён 
лічыўся сельскагаспадарчым каа-
ператывам).

Той, хто некалі цікавіўся 
вясковымі справамі, у шоку: як 
магло стаць, што “Советская 
Белоруссия” аказалася настолькі 
ў адсталых, што яе давяло-
ся браць на буксір? За што 
тады яе нязменнаму старшыні 
Уладзіміру Бядулю начапілі 
спачатку адну залатую зорку 
Героя Сацыялістычнай працы, 
а потым і другую? Пры гэтым 
да паўторнага ўзнагароджання 
Бядулі зоркай Героя меў пра-
мое дачыненне тагачасны пер-
шы сакратар Брэсцкага абкама 
партыі Яфрэм Сакалоў. Без яго 
пахвальных характарыстык не 
маглі зацвердзіць такое рашэнне 
ў Крамлі.

Але ж колькі шыла ў мяшку 
ні хавай, яно вылезе на паверх-
ню. Так атрымалася і з калга-
сам “Советская Белоруссия”. 
За пустазвонствам, схільнасцю 
да паказухі, уменнем прыгожа 
сустрэць высокіх гасцей і зача-
раваць іх за багатым сталом у 
Белавежскай пушчы хавалася 
звычайная бездапаможнасць ва 
ўкараненні перадавых сельскага-
спадарчых тэхналогій, рыначных 
адносін. Адзіная галіна, у якой 
калгас меў нейкі поспех, – гэта 
бульбаводства. І то калі, скажам, 
у калгасе імя Кірава Пінскага 
раёна тады збіралі з 420 гектараў 
на круг па 360 цэнтнераў клубняў, 
то ў “Советской Белоруссии” і 
блізка не набліжаліся да такога 
валавога збору. А што тычыцца 
збожжавых культур, то гаспадар-
ка Бядулі ніколі не ўваходзіла 
ў лік лепшых у краіне. Як і па 
паказчыках у жывёлагадоўлі. Ды 
і “лятаючы мужык” (так некалі 
назваў Уладзіміра Бядулю адзін 
вядомы маскоўскі паэт) стараўся 
не паказваць фермы прыез-
джым гасцям. Не было на што 
глядзець: звычайныя хлявы без 
асаблівай механізацыі, з разлікам 
у большасці на ручную працу 
даярак, свінарак, даглядчыкаў.

Сустракаў Бядуля гасцей 
у Доме культуры, дзе месціўся, 
як падкрэслівалася, першы ў 
СССР Музей хлеба. І, вядома ж, 
побач – рэстаран, у якім гасцей 
даводзілі да кандыцыі, каб ім не 

хацелася лезці ў гной, а лепш 
выехаць у Пушчу і там, таксама 
за багатым сталом, працягнуць 
гаворку і падыхаць белавежскім 
водарам.

Калі нарэшце двойчы 
Героя Сацыялістычнай Працы 
У.Бядулю з цяжкасцю ўдалося 
адправіць на пенсію, усім стала 
вядома, які пыл пускаў ён у вочы 
высокім гасцям і тым, хто яму 
вешаў адну зорку Героя за дру-
гой. У мінулую пятніцу я вечарам 
глядзеў “Панараму”. У сюжэце 
пра наведванне “Белавежскага” 
Аляксандр Лукашэнка расказваў, 
як ён аднойчы не паленаваўся 
і сам, ужо пасля сыходу Бядулі 
з “Советской Белоруссии”, 
зазірнуў ў яго кароўнікі, 
цялятнікі, свінарнікі: гною па 
калена, умовы для работы лю- 
дзей жудасныя… Вось чаму і 
вырашана было далучыць кал-
гас, які сорак гадоў узначальваў 
Уладзімір Бядуля, да ААТ 
“Белавежскі”. І, як сведчылі  ў 
“Панараме” вяскоўцы, гэта 
выратавала іх ад заняпаду. Калі 
да аб’яднання, у 2010-м, сярэдні 
заробак у былым калгасе складаў 
651 тысячу рублёў, то ў першы год 
пасля далучэння – 1,3 мільёна 
рублёў, а летась – 5,3 мільёна 
рублёў. Ураджайнасць збожжа-
вых падскочыла з 33 цэнтнераў 
амаль да 55. Непараўнальныя 
лічбы і ў жывёлагадоўлі.

Так, Аляксандр Лукашэнка, 
праходзячы са світай па 

чысценькім, тэхналагічна сучас-
ным жывёлагадоўчым комплек-
се, што побач з вёскай Расна, 
якая раней была цэнтрам кал-
гаса “Советская Белоруссия”, 
прадэманстраваў таму ж Яфрэму 
Сакалову стыль колішняй рабо-
ты, калі ён разам з крамлёўскімі 
старцамі вешаў зоркі не за 
сапраўды высокі ўзровень рабо-
ты, не за рэкордныя дасягненні 
ў вытворчасці сельскагаспадар-
чай прадукцыі, не за наватарскія 
падыходы ў развіцці аграпра-
мысловай галіны, а за пыл, які 
маглі пускаць у вочы Бядуля і 
яму падобныя.

Казімір МАЦКЕВІЧ.

Дарэчы
Заўважым: Яфрэм Сакалоў 

таксама з’яўляецца Героем 
Сацыялістычнай працы.  
Болей таго, па спецыяль-
ным указе А.Лукашэнкі 
ён адносіцца да ліку тых 
былых партыйных і савецкіх 
функцыянераў, якія сёння 
атрымліваюць надзвычай 
высокую пенсію і пэўныя 
льготы. Калі, напрыклад, у 
экс-старшыні Вярхоўнага 
Савета 12-га склікання 
Станіслава Шушкевіча сёння 
пенсія ў межах паўдолара, дык 
у Яфрэма Сакалова, можна 
меркаваць, яна прыкладна ў 
тысячу разоў большая.

Взрывы под 
Верховной Радой

В столице Украины опять беспорядки. На одной из центральных площадей 
Киева вчера вновь пролилась кровь,  есть убитые,  десятки раненых… 

КИЕв: КРОвАвЫЙ ПОНЕДЕЛЬНИК

Вчера около Верховной Рады 
раздалось 6–7 взрывов, один из 
них, прогремевший непосред-
ственно возле здания парламента, 
был очень мощным. Взрывы про-
гремели во время столкновений 
между митингующими, выступав-
шими против внесения изменений 
в Конституцию по децентрализа-
ции власти, и правоохранителями.

Митингующие бросали в 
милицию дымовые шашки и 
камни, пытаясь прорваться через 
кордон. Сразу после взрывов 
милиция выстроилась в 6 рядов и 
оттеснила митингующих от эпи-

центра столкновений. Вся пло-
щадь была в дыму. В результате 
взрывов, как заявил “Громадське 
ТВ” мэр Киева Виталий Кличко, 
погиб один из правоохранителей. 
Ранения получили более 50 чело-
век, заявила глава пресс-службы 
Нацгвардии Светлана Павловская. 
Четверо получили тяжелые ране-
ния. В пресс-службе Радикальной 
партии, сторонники которой в том 
числе были в толпе митингующих, 
заявили о 40 раненых, из них 20 
– в тяжелом состоянии. Как сооб-
щил народный депутат, советник 
главы МВД Антон Геращенко, 

взорвалась боевая граната, кото-
рую бросили в правоохранителей. 
По его словам, взрыв был сплани-
рован заранее.

Еще перед взрывом правоох-
ранители задержали самых актив-
ных участников столкновений, но 
кто взорвал гранату, не известно.

Некоторых пострадавших 
уносили с места ЧП на щитах. 
Карет «скорой помощи» не хва-
тало, людей забірали прямо в 
патрульных автомобилях поли-
ции. На асфальте после взрывов 
осталось много крови, лежали 
палки и огнетушители.

Марына АРЗАМАСАВА: 
«Падбегла да трэнера і 

спыталася: ці не сон гэта?..»

вЕДАЙ НАШЫХ!

Беларуская лёгкаатлет-
ка Марына Арзамасава стала 
чэмпіёнкай свету ў бегу на 800 
метраў з вынікам 1:58,03. Гэта 
адзіны залаты медаль беларускай 
зборнай на прайшоўшым у Кітаі 
сусветным першынстве. 

На вялікі жаль, не ведаю 
дакладна, з якімі думкамі і 
планамі адлятала ў Пекін Марына 
Арзамасава. Не хацеў турбаваць 
спартсменку сваімі пытаннямі 

напярэдадні першынства, адры-
ваць ад галоўнага. Але ў глыбіні 
душы верыў, што ўсё ў яе атры-
маецца.

Марына – працавітая, адкры-
тая, прыгожая і пры гэтым неве-
рагодна сціплая дзяўчына. Яна 
шчыра любіць тую справу, якой 
займаецца, і аддае лёгкай атле-
тыцы ўсю сябе. Можна сказаць, 
жыве спортам.

Яна, здаецца, як ніхто іншы 

(ні ў якім разе не хачу пакрыўдзіць 
Аліну Талай, якая завявала ў Пекіне 
бронзу. – Аўт.), заслужыла гэтае 
першае месца.

Праўда, сама Марына не 
адразу паверыла, што стала 
чэмпіёнкай свету. Вось што рас-
казвала дзяўчына аб эмоцыях, 
якія перапаўнялі яе адразу пасля 
“залатога” фінішу:

– Падбегла да трэнера і 
запыталася: ці на самай справе 
гэта адбылося са мной альбо мне 

прыснілася? Яна сказала, што 
гэта насамрэч адбылося са мной. 
Канечне, я хвалявалася, але хва-
ляванне было, што называецца, не 
на мяжы. Я так марыла пра гэты 
медаль! Залаты медаль! 

На сваёй старонцы ў адной 
з сацыяльных сетак Марына 
размясціла ўласнае фота з залатым 
медалём сусветнага першынства 
і кароткі подпіс: “Вось яна, мая 
мара, маё жыццё і мая радасць!..”

Віталь ГАРБУЗАЎ.

Шаноўныя  
сябры!

Дзякуй Вам за тое, што 
Вы азнаёміліся з матэрыяламі 
гэтага нумара “Народнай 
Волі”. Упэўнены, Вам ёсць 
што сказаць. Адгукніцеся! 
Мы выслухаем вашы заўвагі, 
меркаванні, улічым прапано-
вы! І будзем удзячны, калі Вы 
падкажаце новыя тэмы, адра-
сы герояў будучых публікацый.

Звязвайцеся з намі, калі 
ласка, па электроннай пошце 
( n v o n l i n e i n f o @ g m a i l . c o m )  
альбо па тэл. 328-68-71.

Рэдакцыя газеты 
“Народная Воля”.

Урэшце 
 дажджы

Ужо ў сераду ў асобных 
раёнах пройдуць кароткача-
совыя дажджы, навальніцы. 
Аднак горача. Тэмпература 
ноччу плюс 13–20°С, днём 
плюс 27–34°С, па поўдні плюс 
35–36°С, па паўночным захадзе 
месцамі плюс 21–26°С. «У чацвер 
праз краіну будзе праходзіць 
халодны атмасферны фронт, 
следам за якім пачне паступаць 
халаднаватая і вільготная 
паветраная маса, якая прынясе 
паніжэнне тэмпературы паветра», 
– паведаміў БелаПАН начальнік 
службы гідраметэаралагічных 
прагнозаў Рэспубліканскага цэн-
тра па гідраметэаралогіі, кантролі 
радыеактыўнага забруджвання і 
маніторынгу навакольнага ася-
роддзя Дзмітрый Рабаў.

У чацвер месцамі каротка-
часовыя дажджы, навальніцы. 
Тэмпература ноччу плюс 
11–17°С, днём плюс 18–24°С; па 
паўднёвым усходзе краіны яшчэ 
цёпла, там ноччу плюс 18–20°С, 
днём плюс 25–29°С.

У пятніцу месцамі каротка-
часовыя дажджы, навальніцы. 
Тэмпература ноччу плюс 
7–14°С, днём плюс 17–24°С; па 
паўднёвым усходзе захаваец-
ца цёплае надвор’е: ноччу плюс 
15–16°С, днём плюс 25–26°С.

«У першыя восеньскія 
выхадныя захаваецца свежае 
надвор’е», – адзначыў сіноптык.

У суботу месцамі каротка-
часовыя дажджы, навальніцы. 
Тэмпература ноччу плюс 
7–14°С, днём плюс 17–24°С; па 
паўднёвым усходзе ноччу плюс 
15–16°С, днём плюс 25–26°С.

У нядзелю месцамі каротка-
часовыя дажджы, навальніцы. 

ПАД ГРАДУСАМ ПАСТФАКТУМ

Ці прыслухаецца Цэнтрвыбаркам  
да чарговай прапановы грамадскасці?

Грамадская камісія па ацэн-
цы подпісаў за вылучэнне кан-
дыдатам у презідэнты Беларусі 
Таццяны Караткевіч 
распаўсюдзіла ўчора заяву, сэнс 
якой у тым, што подпісы праве-
рыць немагчыма.

 У заяве гаворыцца, што выбар-
чы штаб Таццяны Караткевіч 
спачатку афіцыйна пацвердзіў 
сваю згоду прадаставіць  камісіі 
неабходныя подпісы, а ў выніку 
фактычна адмовіў у праверцы 
копій усіх здадзеных у тэрытары-
яльныя выбарчыя камісіі 107.299 
подпісаў. Са штаба Караткевіч 

прыйшоў адказ, што  яны могуць 
прадаставіць абмежаваную коль-
касць подпісаў – не болей за 
70.000–80.000. У сувязі з гэтым, 
вынікае з заявы,  грамадская 
камісія лічыць немагчымым пра-
верыць колькасць і сапраўднасць 
подпісаў, а таксама звяртаецца ў 
ЦВК «з патрабаваннем правесці 
пералік і праверку подпісаў усіх 
прэтэндэнтаў у кандыдаты на 
пасаду прэзідэнта ў прысутнасці 
незалежных назіральнікаў, акрэ-
дытаваных пры тэрытарыяльных 
выбарчых камісіях».

Ці прыслухаецца ЦВК да чар-

говай прапановы грамадскасці? 
Як вядома, на мінулым тыдні 
Лідзія Ярмошына ўжо выказва-
лася пра ініцыятыву некаторых 
прадстаўнікоў руху “За Свабоду” 
праверыць подпісы Таццяны 
Караткевіч. Ярмошына назва-
ла стварэнне грамадскай камісіі 
“несусветным глупствам”, 
“парушэннем закона”.

Як вядома,  ЦВК завер-
шыць падлік колькасці подпісаў 
за прэтэндэнтаў у прэзідэнты не 
раней за 5 верасня, а іх вынікі 
абвесціць 10 верасня падчас 
рэгістрацыі кандыдатаў. 

http://www.segodnya.ua/politics/society/pod-radoy-v-stychkah-ranili-bolee-50-nacgvardeycev--645529.html
http://www.segodnya.ua/politics/society/pod-radoy-v-stychkah-ranili-bolee-50-nacgvardeycev--645529.html
http://www.segodnya.ua/regions/odessa/Na-Odeschine-zhenshchina-rodila-rebenka-i-vybrosila-na-svalku-ego-seli-sobaki-.html
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ТРАГЕДИЯШОК!РАЗБОР ПАЛЁТАЎ ХОРОШАЯ вЕСТЬ

Глава Центризбиркома 
Л.Ермошина после назна-
чения выборов президента 
раздает много интервью. В 
одном из них она призналась 
журналистам, что не про-
тив президента-женщины. В 
другом поправилась, что пре-
зидентом должен быть все-
таки мужчина, желательно 
лидер нации, говоря проще – 
Батька. Белорусы намек поня-
ли. Юристы и политологи 
оценили политкорректность 
и абсолютный нейтралитет 
председателя ЦИК. Историки 
попытались поискать в недав-
нем прошлом параллели. Вот 
что из этого вышло.

Как известно, народ-
ные вожди (говоря 
по-современному – Батьки) 
у нас появились после 
Октябрьской революции. А 
до того были цари. Как нам 
говорили в школе, ужасные 
и кровавые, эксплуататоры 
трудового народа. Поэтому 
народные заступники – рево-
люционеры – метали в них 
бомбы. За это цари веша-
ли своих противников, но 
чаще – отправляли в ссылки. 
Правда, парочка царей все-
таки была немного прогрес-
сивной. Вспомним хотя бы 
Петра Первого и Александра 
Первого. Но их антинародная 
суть от этого не менялась.

Наконец революционе-
рам повезло – царь Николай 
Второй («Кровавый») отрекся 
от престола. А вскоре про-
изошел Октябрьский перево-
рот, который через некоторое 
время благоразумно назвали 
Великой революцией («цвет-
ная революция» с примене-
нием американских техно-
логий – по-современному). 
Напомню, что у этой револю-
ции было два главных вождя 
и несколько второстепенных. 
Троцкий руководил подго-
товкой восстания рабочих 
непосредственно в стране, а 
Ленин руководил из буржу-
азной, прогнившей Европы. 
Немцы помогли последнему 
приехать в Россию на подмо-
гу Троцкому. Пограничники 
и таможенники Временного 
правительства сплохова-
ли – Ленина не задержали и 
в кутузку не поместили. Да, 
ехал бы он сейчас! До Бреста 
точно не доехал бы!

Троцкий и Ленин были 
вожди хорошие. А будущего 
вождя Сталина тогда мало 
кто знал. Зря! Когда Ленин 
немного приболел, Сталин 
позаботился о его здоровье 
– приказал оградить его от 
волнительной информации. 
Даже газету «Правда» дела-
ли для Владимира Ильича в 
одном экземпляре. Ленин 
затосковал, написал в ЦК 
письмо о том, что товарищ 
Сталин совсем не тот, за кого 
себя выдает, то есть вождь из 
него будет плохой. ЦК его не 
послушал. И Ленин умер.

У Сталина встал вопрос: 
какой из двух вождей рево-

люции хороший – Ленин или 
Троцкий? Он рассудил здра-
во: хороший вождь – мертвый 
вождь. Так Ленин стал хоро-
шим вождем, а Троцкий реви-
зионистом. В то время плохих 
вождей было принято унич-
тожать. И на плохого вождя 
нашелся ледоруб.

Живой вождь, понят-
но, может быть только один. 
Остальные могут быть англий-
скими шпионами, заговор-
щиками и левоправоуклони-
стами. Таких терпеть нельзя 
– нужно уничтожать, чтобы 
не загубили дело мировой 
революции. Товарищ Сталин 
справился и с Зиновьевым, и 
с Каменевым, и с Бухариным. 
Заодно и с другими.

Сталин был вождем хоро-
шим. Просто Ленин немного 
ошибся с его характеристи-
кой. Человек войну выиграл, 
бомбу ядерную создал. Но 
под старость Сталин вдруг 
осознал, что окружил себя 
нехорошими людьми. Хотел 
дело поправить, но немно-
го не успел. 28 февраля 1953 
года приехали к нему на дачу 
Берия, Маленков, Булганин 
и Хрущев, поговорили и 
уехали. После этого Сталина 
в сознании никто не видел. 
1 марта эта четверка вновь 
приехала на дачу и приказа-
ла вождя не будить – пусть, 
мол, поспит. Заботливые 
были люди – берегли здоро-
вье товарища по партии.

К сожалению, Сталин 
оказался не Богом и умер. 
Без вождя советскому народу 
нельзя. В тогдашней иерар-
хии вождем должен был быть 
Берия. Но он предложил отка-
заться от идеи мировой рево-
люции, сосредоточиться на 
внутренних проблемах (людям 
есть было нечего), разрешить 
народу держать двух коров 
вместо одной, добавить зем-
ли в личные подворья. То есть 
Берия предлагал отказаться от 
наследия товарища Сталина. 
Он был против культа лично-
сти вождей. В этом его под-
держал Маленков. Грубо гово-
ря, Берия и Маленков предла-
гали встать на путь, который 
в конце 1980-х выбрал китай-
ский лидер Дэн Сяопин.

Товарищу Хрущеву это 
очень не понравилось. И това-
рищу Жукову. И товарищу 
Булганину. Они считали, что 
сталинский путь на мировую 
революцию нужно сохранить. 
То есть они были за то, чтобы 
построить коммунизм во всех 
остальных странах.

Но за Берией стояли 
милиция и спецслужбы. А за 
Жуковым, в то время другом 
Хрущева, стояла армия. А еще 
никто не отменял хитрость. 
Хрущев непостижимым обра-
зом смог оторвать от Берии 
Маленкова. И Берию аресто-
вали. Не получилось из него 
хорошего вождя.

Продолжим разговор о 
вождях в следующем номере 
газеты.

Сергей 
НЕРОВНЫЙ

МЫСЛИ вСЛУХ

Из-под пера известного кричевского 
публициста Сергея Неровного вышла 
серия статей «О хороших и плохих 
вождях». Считаем целесообразным 

ознакомить с ними читателей 
«Народной Воли». В сегодняшнем 

номере – первая публикация.

О хороших  
и плохих 

вождях

«Младшего Матюшу  
он любил  

больше всего»
На прошлой неделе буквально все СМИ облетела жуткая новость: в Гродно  16-летний 

подросток убил своего младшего братика и хотел убить мать. Журналисты издания 
«Вечерний Гродно» попытались разобраться, почему произошла трагедия.

Соседи выломали дверь
Пожар в квартире новостройки на 

Девятовке начался поздним вечером в среду, 
19 августа. Запах гари почувствовали сосе-
ди. Еще до приезда спасателей они топора-
ми и молотками выломали дверь и затушили 
огонь. Из тлеющей квартиры вышла 39-летняя 
хозяйка. На голове у нее запеклась кровь. 
Спасатели вынесли почерневшего от копо-
ти пятилетнего Матвея с открытыми глазами. 
Малыш не подавал признаков жизни…

Подозреваемым в смерти ребенка, под-
жоге квартиры и избиении матери считают 
старшего сына – 16-летнего Д. По предвари-
тельной версии, между подростком и матерью 
завязался конфликт. Парень нанес ей несколь-
ко ударов молотком по голове. Предполагают, 
что сводного брата Матвея, который находил-
ся в соседней комнате, Д. задушил полотен-
цем. После этого, вероятно, решив, что мать 
умерла, он разлил несколько бутылок водки, 
поджег квартиру, закрыл двери и ушел.

Средний брат, 12-летний М., в тот вечер 
допоздна заигрался на улице, а мобильный 
телефон забыл дома. Во время ссоры его не 
было дома. После пожара мальчика к себе 
забрала соседка, а потом – тетя. Маму поло-
жили в больницу с травмами головы.

– Д. вечером пришел к мальчику из сосед-
него дома и попросил его спрятать. Сказал, 
что за ним гонится отчим и хочет убить. А 
потом попросил отвести его в лес. Объяснил, 
что переждет там и вернется домой, – расска-
зала подруга парня Вероника. 

– Это моя квартира горит. Милицию не 
вызывайте. С мамой все хорошо. Главное, что-
бы Матвейка выжил, – успокоил Д. друзей, 
которые прятали его в лесу.

Милиционеры задержали Д. в лесу за 
железнодорожными путями. Сейчас он нахо-
дится под стражей.

В отношении подозреваемого возбужде-
но уголовное дело по ч.2 ст.139 УК Беларуси 
(«умышленное убийство заведомо малолетне-
го»), ч.1 ст.14, ч.2 ст.139 УК Беларуси («поку-
шение на умышленное убийство двух лиц, в 
том числе заведомо малолетнего») и ч.2 ст.218 
УК Беларуси («умышленное уничтожение 
имущества, совершенное общеопасным спо-
собом»). Назначены экспертные исследова-
ния, в том числе психолого-психиатрическая 
экспертиза в отношении задержанного, сооб-
щили в Следственном комитете Беларуси.

В семье был достаток,  
но кричали по утрам

«Как такое можно было сделать, уму 
непостижимо», – пожимают плечами соседи. 
Семья с тремя детьми считалась благополуч-
ной. С первым мужем хозяйка развелась, но, 
по словам подруги семьи, он исправно платил 
алименты.

Женщина вышла замуж повторно, когда 
старшему сыну было полтора года. На свет 
появилось еще двое сыновей. Муж полгода 
назад ушел из семьи.

Пострадавшая работала контролером в 
одной из городских организаций. Несмотря 
на небольшую зарплату, всегда старалась обе-
спечить детей.

– Подрабатывала поездками в Польшу, 
Литву. За детьми смотрела, всё им покупала. 
Мобильники у них были хорошие. Сладостей 
хватало. Мебель дома дорогая. Когда придешь 
в гости, всегда чаем с шоколадкой угостит, – 
рассказывают соседи.

Конфликты все-таки 
случались

– Они часто ругались. Мы даже при-
ходили к ним и просили вести себя потише, 
не орать на детей. Обычно кричала мать, а в 

ответ – полная тишина. Нам даже будильник 
не надо было ставить, потому что утро начи-
налось с криков. В тот день около 18 часов 
тоже слышали ругань, но не придали этому 
большого значения, а потом ушли в гости, – 
говорит мужчина, чья квартира находится по 
соседству.

Матвея водили  
на гимнастику  

всей компанией
Подростки, которые бывали в гостях у Д., 

отмечают, что его мама не выпивала и при них 
с сыном не ссорилась.

– Он маму очень любил, помогал ей. Мог 
поругаться с ней, но потом мне звонил и спра-
шивал: «Со мной мама не разговаривает. Как 
извиниться?» А с отчимом он конфликтовал, 
– говорит Вероника.

Но самой большой загадкой остается то, 
почему парень задушил любимого сводного 
брата.

– Маленького он больше всего любил, 
всегда рассказывал про него, носился с ним: 
«Матюша, хочешь то, а хочешь это?» Перед 
днем рождения спрашивал, какую игрушку 
ему купить, а Матвей ответил: «Не знаю, у 
меня же много игрушек». Он был обычным 
ребенком, ходил в садик, любил смотреть 
«Смешарики», рисовать. Мы всей компани-
ей водили его на гимнастику, – вспоминают 
друзья.

«У Д. за последнюю неделю 
стали другие понятия»

Парень учится в одном из колледжей горо-
да. Друзья заметили, что за последнее время 
он сильно изменился. Стал гулять с другой 
компанией, слушал грустные песни.

– У него за последнюю неделю все стало 
по-другому: другие понятия, по-другому начал 
себя вести, психовать на всех. Мог очень силь-
но разозлиться, орал и глаза были бешеные, 
– говорят друзья, и видно, что переживают за 
товарища.

Правовую оценку действиям подростка 
дадут после расследования уголовного дела. 
А пока во дворе на окраине Девятовки сосе-
ди тихо обсуждают страшный случай, а на 
лестничной площадке о трагедии напоминает 
выломанная «по живому» и стоящая в углу 
дверь…

ПРАТЭСТ

Даступны 
алкаголь 

Пасля доўгага рамонту на 
нашай вуліцы Валгаградскай 
адчыніўся гіпермаркет 
сістэмы «Евроопт”. Яшчэ 
падчас рамонту май-
стры старанна  “зашылі”  
вокны  і сцены пластыкам 
і сучаснымі будматэрыяламі, 
усталявалі лямпы дзённа-
га святла, кандыцыянеры. 
Жыхары мікрараёна кінуліся 
ў краму пасля рамонту, заах-
вочаныя рэкламай таннага 
сыру і селядца.

Але на што я асабіста 
звярнула ўвагу, дык гэта на тое, 
што яшчэ ніколі ў гандлёвай 
кропцы не было столькі даступна-
га алкаголю розных гатункаў: піва, 
“бульбаша”, рому і віскі, якія раз-
мешчаны навідавоку. Раней аддзел 
з алкаголем размяшчаўся з асоб-
нага ўваходу.  Гандаль там ішоў 
праз даўно знаёмую прадаўшчыцу, 
якая магла і спыніць п’янтосаў, 
і паўшчуваць іх: “Навошта ж  
табе яшчэ адна бутэлька, калі 
ты толькі што ў суседкі грошы 
пазычаў? Можа, ты б, Міхалыч, 
што-небудзь для дзіцяці ў школу 
набыў ці чагось для жонкі? Ідзі-ка 
ты, дарагі, адсюль сёння!” Цяпер 
жа ніхто не будзе ні перашкад-
жаць, ні ўшчуваць  –  усё даступ-
на, бяры колькі хочаш бутэлек і 
нясі на касу.

Дарэчы, прыспела навіна пра 

тое, што нацэнка на айчынны 
алкаголь у грамадскім харчаванні 
зніжана. “Міністэрствам ганд-
лю 26 жніўня прынята пастано-
ва №25, якой устанаўліваецца 
гранічная максімальная нацэнка 
ў памеры 60% (з улікам нацэнкі 
грамадскага харчавання, гандлё-
вай надбаўкі, уключаючы аптовую 
надбаўку) на алкагольныя напоі 
мацункам звыш 28%, што вырабля-
юцца і рэалізуюцца на тэрыторыі 
Рэспублікі Беларусь, пры іх 
рэалізацыі ў аб’ектах грамадскага 
харчавання”.

У народзе кажуць: “Выпі зран-
ку – і цэлы дзень свабодны”. Дык 
што, гуляем? А калі працаваць буд-
зем? Не за той ланцужок цягнуць 
спадары начальнікі Беларусі.

Эла ДЗВІНсКАя.
Фота аўтара.

Мінск.

ЧУЛі?

...Але толькі  
да канца года

«У гэтым годзе дакладна 
мяняць усталяваную плату за 
навучанне не будзем», – заявіла 
віцэ-прэм’ер Наталля Качанава 
на прэс-канферэнцыі. – Па ўсіх 
ўжо заключаных дагаворах на 
атрыманне вышэйшай адукацыі 
як з першакурснікамі, так і са 
студэнтамі старэйшых курсах 
перагляду кошта навучання не буд-
зе”.

Як вядома, к 1 верасня ВНУ 
краіны паднялі аплату за аду-
кацыю ў сярэднім на 10–15% у 
параўнанні з мінулым годам, 
гэта значыць на два-тры мільёны 
рублёў у год. Цяпер год наву-
чання ў некаторых універсітэтах 
(БДМУ, БГУ, БДУІР, Беларускай 
дзяржаўнай акадэміі мастацтваў) 

складае ад 23 да 24 мільёнаў 800 
тысяч.

Трэба адзначыць, што 
звычайна студэнты-платнікі 
разлічваліся за навучанне не адра-
зу, універсітэты ішлі насустрач і 
драбілі гадавую аплату на чаты-
ры этапы. А зараз, напрыклад, 
Мінскі лінгвістычны ўніверсітэт 
запатрабаваў ад першакурснікаў 
аплаціць навучанне за пер-
шыя паўгода – гэта больш за 9 
мільёнаў, а пяцікурснікі завочнай 
формы навучання Беларускага 
інстытута правазнаўства павінны 
цалкам разлічыцца за будучы год 
навучання і пакласці на рахунак 
ВНУ 7,5 мільёна рублёў.

Вольга ГРЫНяВІЦКАя.

ПРАЕКТ

Калі  
без заключэння 
дагавора арэнды

Стаўку падаходнага падатку ў  
2016 годзе плануецца павялічыць 
у пяць разоў у тым выпадку, калі 
грамадзянін здае ў арэнду жыллё, 
месцы на паркоўках або нежы-
лыя памяшканні без заключэння і 
рэгістрацыі дагавора арэнды.

Такая прапанова ўтрымлі-
ваецца ў праекце паправак на 2016 
год у Падатковы кодэкс Беларусі. 
Дакумент размешчаны для гра-
мадскага абмеркавання на сайце 
Міністэрства фінансаў Беларусі.

Як вядома, у Беларусі стаўкі 
падаходнага падатку з фізічных 
асоб за здачу ўнаём жылых 
памяшканняў зацвярджаюцца 
мясцовымі органамі ўлады. Пры 
гэтым для Мінска гэтыя стаўкі 

дыферэнцыраваны ў залежнасці 
ад месца размяшчэння жылля. 
І ў сталіцы, варта адзначыць, 
больш за 40 тысяч гараджан 
легальна здаюць унаём свае ква-
тэры. За першае паўгоддзе гэта-
га года ў бюджэт горада Мінска 
яны пералічылі больш за 30 млрд 
рублёў падатку. Але тыя, хто здае 
кватэры таемна, таксама ёсць. 
За паўгода падатковымі органамі 
Мінска было праведзена больш 
за 440 праверак па выяўленні гра-
мадзян, якія здаюць унаём жылыя 
памяшканні на доўгі тэрмін без 
выплаты падатку, у бюджэт дадат-
кова паступіла больш за 400 млрд 
рублёў.

Ігар ЗАЛЕсКІ.

СіТУАЦЫЯ

Zara  
на беларускі рынак  

не спяшаецца
Гандлёвыя цэнтры Мінска масава пераносяць 

тэрміны адкрыцця.
Вядучы спецыяліст рыэл-

тарскага агенцтва «Твая сталіца» 
Аляксандр Вялікі тлумачыць, чаму 
так адбываецца.

Перанасычэнне рынку 
гандлёвымі плошчамі прывя-
ло да ўзмацнення канкурэнцыі, 
вакантных плошчаў ва ўжо 
адкрытых гандлёвых цэнтрах ста-
ла больш, практычна ўсе аб’екты 
адчуваюць дэфіцыт арандатараў. 
Але, канешне, у першую чаргу 
праблема актуальная для новых 
гандлёвых цэнтраў. Так, на рынку 
стала нормай адкрыццё галерэі, 
запоўненай крамамі ўсяго толькі 
на 25–30%.

У першую чаргу, сцвярджае 
эксперт,  складанасці ўзнікаюць 
з прадуктовымі рытэйлерамі, 
якім у бягучай эканамічнай 
сітуацыі стала складаней вышук-
ваць сродкі на адкрыццё новых 
супер- і гіпермаркетаў. Яшчэ адна 

праблема – дэфіцыт аператараў 
моднай вопраткі. У Мінску сла-
ба прадстаўлены вядомыя брэн-
ды. Большасць з іх адкрываюць 
крамы на ўмовах франшызы на 
невялікіх плошчах 40–150 кв.м, 
а брэнды, папулярныя ў масавага 
пакупніка, кшталту Zara пакуль 
сур’ёзна не разглядаюць магчы-
масць прыходу ў Беларусь.

Паводле слоў Аляксандра 
Вялікага, большасць заяўленых 
на гэты год гандлёвых цэнтраў, 
хутчэй за ўсё, адкрыюцца ў 2016 
годзе.

Ганна ГАНЧАРЫК.

ЛЯ ПРАХАДНОЙ

Віцебскі «КІМ» 
будзе 

ліквідаваны
Як паведаміў «Народнай Волі» часовы 

антыкрызісны кіраўнік Павел Заяц,  
за некалькі гадоў на прадпрыемстве 

ўтварыліся вялікія даўгі.

У крызісным становішчы віцебскае прад-
прыемства знаходзіцца не першы год. З-за 
эканамічных праблем здараліся затрымкі 
з выплатай зарплаты. Нярэдка праходзілі 
забастоўкі рабочых. У маі гэтага года на ААТ 
«КІМ» была запушчана працэдура банкруцт-
ва.

– Крэдыторская запазычанасць 
прадпрыемства ў дзевяць разоў перавышае 
кошт асноўных фондаў, – распавёў Павел 
Заяц. – Аднаўленне немагчыма...

– А што будзе з рабочымі?
– На падставе закона ў сувязі з 

ліквідацыяй прадпрыемства людзі будуць 
звальняцца. Уладамі вядзецца максімальная 
работа па працаўладкаванні працаўнікоў. 
Ужо больш за тры месяцы ім прапануюцца 
вакансіі на іншых прадпрыемствах. Іншая 
справа, што не ўсе згаджаюцца, але хто хацеў 
– тыя ўладкаваліся. Прапановы аб працы 
паступалі ўсім. 

– А чаму не згаджаюцца?
– Людзі чакаюць нейкіх выплат па 

ліквідацыі прадпрыемства... Але ўсе не 
адзін год ведалі, што «КІМ» ужо не здоль-

ны існаваць самастойна. Якія выплаты можа 
дазволіць прадпрыемства з такой запазыча-
насцю?

– І дзе прапануюць вакансіі?
– На мясцовых абласных 

прадпрыемствах: «Марка», «Сцяг 
індустрыялізацыі», «Белвест»...

– На балансе «КІМ» знаходяцца дзіцячы 
лагер і інтэрнат...

– Гэта яшчэ адно цяжкае пытанне... У 
збанкрутаванага прадпрыемства яшчэ два 
інтэрнаты, дзе пражывае 1000 чалавек, – гэта 
сапраўдная катастрофа! Усё гэта ўваходзіць 
у склад «КІМ» як маёмасць. Вядзецца рабо-
та па перадачы аб’ектаў у камунальную 
ўласнасць.

– Колькі часу спатрэбіцца на ліквідацыю 
«КІМ»?

– Па законе на ліквідацыю адводзіцца 
год. Але для такога прадпрыемства, як 
«КІМ» з яго маштабамі і пазыкамі, магчы-
ма, спатрэбіцца большы час. Адным словам, 
сітуацыя вельмі складаная.

Раман ВАсЮКОВІЧ.

Даведка “Народнай Волі»
ААТ «Класіка індустрыі моды» – 

адно з найбуйнейшых прадпрыемстваў 
трыкатажнай галіны Беларусі. 

Заснавана ў 1931 годзе. 
«КІМ» выпускаў разнастайны 

асартымент панчошна-шкарпэтка-
вых, бялізнавых і верхніх трыкатаж-
ных вырабаў. 

На міжнародных конкурсах ААТ 
«КІМ» неаднаразова прысуджалася 
званне лаўрэата.

У жніўні 2015 года  прадпрыемства 
было прызнана банкрутам.

РЕЦЕПТ

Белорусов лечат дешевыми импортными препаратами?
Доля белорусских лекар-

ственных средств на внутрен-
нем рынке по итогам полуго-
дия составила 48,5%. Об этом 
сообщил заместитель директора 
департамента фармацевтической 
промышленности Министерства 
здравоохранения Виктор Шеин. 
За шесть месяцев нынешнего 
года этот показатель вырос почти 
на 20%. Каким образом?

Данные Национального ста-

тистического комитета свидетель-
ствуют, что в Беларуси за указан-
ный период сократились объемы 
импорта и одновременно ввозят-
ся более дешевые препараты.

Так, объемы импорта лекар-
ственных средств, расфасованных 
для розничной продажи, уменьши-
лись на 8,9%. Если в первой поло-
вине 2014 года в Беларусь было 
поставлено 3824 тонны лекарств, 
то в этом году – 3483 тонны.

При этом общая стоимость 
импорта упала на 22,9%. В про-
шлом году этот показатель 
составлял почти 280 млн долла-
ров, в этом – 215 млн  долларов.

Именно эти 20% плюсуют-
ся Минздравом к отечественной 
части рынка.  По итогам полу-
годия он вырос с 29% до 48,5%.

К концу года, как пообещал 
Виктор Шеин, будет выполне-
но требуемое по госпрограмме 

сочетание 50% импортных и 50% 
отечественных лекарств в общей 
структуре продаж и потребления.

– Мы удовлетворим потреб-
ность населения Беларуси в каче-
ственных и доступных по цене 
лекарственных средствах. При 
этом не имеет значения, кто их 
производитель: госпредприятие 
или предприятие частной формы 
собственности, – заявил чинов-
ник.

Наиболее заметен тренд по 
удешевлению импорта на постав-
ках лекарственных средств из 
России.  Объем поставок пре-
паратов из РФ для розничной 
продажи в первом полугодии 
вырос на более чем 25% (с 764 
тонн до 964 тонн). В то же время 
российский импорт сократился  
с 15,2 млн до 13,1 млн долларов 
(на 14%). 

Николай АДАшКЕВиЧ.

б е л А Р У С ь б е л А Р У С ь

Андрей СИМОНОВИЧ:
«Постановление правительства  

настолько парализует,  
что я не представляю,  

как мы вообще сможем работать!»
27 августа Национальный 

правовой портал опубликовал 
рядовой на первый взгляд доку-
мент – поправки в законодатель-
ство о санитарно-гигиенической 
экспертизе. Но постановле-
ние Совмина №666 «О внесе-
нии дополнений в постановление 
Совета министров Республики 
Беларусь от 17 февраля 2012 года 
№156» выделяется не только 
номером. По мнению экспертов, 
последствия его действия будут 
заметны уже через месяц: страна 
может увидеть пустые или полу-
пустые полки и астрономические 
ценники на все, сделанное не в 
Беларуси.

Гигиена для 
импортеров

Документ, вступивший в 
силу в день опубликования, вво-
дит санитарно-гигиеническую 
экспертизу продукции зарубеж-
ного производства, на основа-
нии которой выдается санитар-
но-гигиеническое заключение. 
Образцы из каждой партии вво-
зимого в Беларусь импортного 
товара, включенного в перечень, 
обязаны пройти исследования в 
аккредитованных лабораториях. 
Кроме образцов импортеру необ-
ходимо предоставить документы 
от производителя: состав товара, 
руководство по его эксплуата-
ции, технологическую докумен-
тацию, гарантии качества и без-
опасности.

Список позиций товаров, 
подлежащих исследованию, 
внушительный, сюда относится 
даже то, что сделано в России. 
Гигиенический сертификат необ-
ходимо получать на химическую 
и нефтехимическую продукцию 
производственного назначения, 
товары бытовой химии, лако-
красочные, полимерные, синте-
тические материалы, из которых 
сделаны мебель, одежда, обувь, 
бытовая техника и многое дру-
гое. Срок, отведенный на иссле-
дование и подготовку заключе-
ния, – от 15 дней.

Важное уточнение: получе-
ние гигиенического сертификата 
требовалось и ранее – с той лишь 

разницей, что контролю подле-
жали изделия, впервые ввозимые 
в страну. Вот только качество 
их не надо было подтверждать 
всякий раз, когда новая пар-
тия оказывалась на территории 
Беларуси. Теперь это требование 
закона. Справятся ли лаборато-
рии и импортеры с нагрузкой?

70 проверок  
в день

Этот вопрос «Народная 
Воля» адресовала директору 
ООО «Пиксель Электроникс» 
– крупного поставщика быто-
вой техники в Беларусь Андрею 
Симоновичу. Руководитель взял в 
руки калькулятор: из трех тысяч 
номенклатурных позиций, с 
которыми работает поставщик, 
на половину требуется получе-
ние гигиенического сертифика-
та. «Проверке подлежат около 1,5 
тыс. товарных позиций, – под-
считывает Симонович, – это 
порядка 18 тыс. проверок в год. 
Делим на количество рабочих дней 
в году: в день через лаборатории 
нашей компании придется про-
водить порядка 70 наименований 
товаров».

Магазины бытовой техники 
просят на товар гигиенический 
сертификат, лаборатории – обра-
зец с документацией, предоста-
вить которую должен завод-про-
изводитель. Эти сведения придут 
в Беларусь не ранее чем через два 
месяца.

«Никто из импортеров не 
сможет оперативно провести 
гигиеническую сертификацию, 
– говорит Андрей Симонович, 
– а значит, совсем скоро граж-
дане могут увидеть в магазинах 
пустые полки. Товарных запасов 
у импортеров примерно на месяц, 
затем одежда, косметика, быто-
вая техника, даже зубная паста 
иностранного производства исчез-
нут из магазинов – все будет 
находиться на сертификации».

Проведение исследований 
– отдельный вопрос. Сегодня в 
Беларуси действует 35 аккредито-
ванных лабораторий. Справятся 
ли они с наплывом иностранного 
товара? «Экспертов, инженеров, 

технологов на всех не хватит, 
нужны огромные человеческие 
ресурсы и специальное оборудова-
ние!» – уверен наш собеседник.

Неясность в работе есть и у 
сотрудников центров гигиены. 

«В день опубликования доку-
мента никто из экспертов, к 
которым я обращался за пояснени-
ями, не дал конкретных ответов 
относительно стоимости экспер-
тиз и формата работы, – гово-
рит Симонович, – сегодня все 
они заняты разработкой техно-
логий по проведению экспертизы в 
таком масштабе».

На внезапность появления 
документа обратили внимание 
и в автомобильной ассоциации 
БАА, напомнив: законы, коррек-
тирующие деятельность бизнес-
структур, должны обсуждаться с 
их представителями, поскольку 
знания чиновников часто нужда-
ются в корректировке. Этого не 
произошло. 

«Нет разъяснений, как рабо-
тать, нет понимания у чиновни-
ков, которые этим занимаются, 
все в шоке, – эмоционально про-

комментировал новость пред-
седатель БАА Сергей Михневич. 
– Признаюсь: увидев номер всту-
пившего в силу постановления, мы 
решили, что это шутка».

«Шутка» Совмина грозит 
влететь в копеечку не только 
импортерам: все затраты включат 
в стоимость товара. За образец 
товара, переданный для испыта-
ний, за саму проверку, даже за 
аренду складов, на которых будет 
храниться продукция в ожида-
нии гигиенического сертифика-
та, заплатим мы, потребители.

По протоптанным 
дорожкам…

Комментируя послед-
ствия постановления, Андрей 
Симонович не видит перспек-
тив для импортеров. «Огромное 
количество проверок, вопросы, 
которые обязательно захотят 
задать эксперты, увеличение раз-
меров складов и, как следствие, 
– арендной платы – со всем этим 
очень скоро придется столкнуть-
ся нашей компании, – говорит 

руководитель. – Постановление 
настолько парализует работу, 
что я не представляю, как мы 
вообще сможем работать!»

Представители бизнес-
структур солидарны, говоря о 
последствиях нового закона. 
«Исчезновение из магазинов широ-
кого спектра товаров и увеличе-
ние цен – благодатная почва для 
роста поставщиков серого това-
ра, – уверен Сергей Михневич. 
– В кратчайшие сроки в интер-
нете появятся магазины, где 
можно будет купить все – но 
без гигиенического сертификата. 
Проконтролировать деятельность 
таких структур невозможно».

Еще одна проблема, на этот 
раз для бюджета, – шоп-туры за 
рубеж, уносящие и валюту, и нало-
ги. Столкнувшись с проблемами 
в белорусских магазинах, потре-
битель без особого труда решит 
их в супермаркетах Вильнюса, 
Белостока и Смоленска, куда 
давно протоптана дорожка. 
Напомним: в прошлом году, когда 
упали цены на новые автомоби-
ли, физлица купили в российских 
шоу-румах 25 тысяч транспортных 
средств – годовой объем продаж 
автодилеров Беларуси.

«Серые и черные поставки 
вырастут неимоверно, – убеж-
ден Андрей Симонович, – весь 
рынок переместится в интернет, 
покупая товар за доллары. Если 
у вас сломался холодильник, вы 
просто вынуждены купить новый, 
неважно, где его предложат – в 
белорусском магазине, литовском 
Akropolis или интернете. Спрос 
всегда найдет удовлетворение, 
поведение потребителей не про-
контролируешь». 

Все запросы белорусская 
промышленность удовлетворить 
не в состоянии – не те объе-
мы производства. Существует 
и такое понятие, как «критиче-
ский импорт», – далеко не всё 
умеют делать в нашей стране. 
Посудомоечные машины, тосте-
ры, автомобильные масла для 
ряда иномарок – далеко не весь 
список товаров, которые уже 
через месяц могут исчезнуть с 
прилавков магазинов. 

Елена АНКУДО.

На МТЗ 
увеличивается 

продажа 
тракторов

Слышали? За семь месяцев 
этого года с конвейера Минского 
тракторного завода сошли 16.424 
единицы техники, реализовано 
более 20 тысяч. Значит, постепен-
но уменьшается запас на складах. 
Если в начале года ожидали сбыта 
9905 тракторов, то на 1 августа – 
всего 5859.

Всего в нынешнем году ОАО 
«МТЗ» планирует произвести 36 
тысяч единиц техники, продать – 
42,5 тысячи.

Константин ГУРЬЕВ.

«Справаздачы  
Майры Мора 
адлюстроўвалі 

няпоўную, а часам 
нават ілжывую карціну 

беларускіх рэалій...»
Днямі А.Лукашэнка выказаў шмат кампліментаў на 

адрас кіраўніцы прадстаўніцтва Еўрасаюза ў Беларусі 
Майры Мора, якая нарэшце скончыла сваю місію ў 
нашай краіне. Паводле ягоных слоў, Майра Мора 

шмат што зрабіла для паляпшэння адносін Беларусі і 
Еўрасаюза, і яна, маўляў, добры прыклад таго, якім 

павінен быць сапраўдны дыпламат.
Пры гэтым прадстаўнікі беларускай апазіцыі апошнім 
часам, мякка кажучы, былі незадаволены паводзінамі 
гэтага амбасадара. На іх погляд, Майра Мора не была 
вострым крытыкам палітыкі Лукашэнкі, нягледзячы 
на тое, што кіраўнік Беларусі з’яўляецца персонай 
нон грата ў ЕС. А восенню мінулага года дыпламат 

увогуле заклікала беларусаў падтрымліваць дзеючага 
кіраўніка дзяржавы. «Беларусы, вы мірныя людзі, 

рабіце ўсё, падтрымлівайце вашага прэзідэнта, каб у 
суседняй вашай краіне не было больш вайны», – 

заявіла Мора ў эфіры АНТ падчас публіцыстычнай 
праграмы, прысвечанай вайне ва Украіне.

“Народная Воля” пацікавілася, што думаюць 
некаторыя эксперты і палітыкі пра дзейнасць Майры 
Мора? Ці сапраўды яна так шмат карыснага зрабіла 

для Беларусі?

Алесь ЛАГВІНЕЦ,  
палітолаг, намеснік 

старшыні руху  
«За Свабоду»:

– Што тычыцца асобы былога 
амбасадара Еўрасаюза ў Беларусі 
Майры Мора, то яна сапраўды 
дапускала некаторыя ляпы. Як 
правіла, дыпламаты стараюцца 
пазбягаць вялікай публічнасці, 
і калі яна рабіла некаторыя свае 
выказванні, то цалкам выгляда-
ла, што грае на чыімсьці баку. 
Амбасадар не павінен гэтага 
рабіць.

Чаго чакаць ад нова-
га кіраўніка прадстаўніцтва 
Еўрасаюза? Амбасадар няшмат  
што вырашае. Ён можа быць 
больш ці менш актыўным, больш 
ці менш часта з’яўляцца на 
тэлебачанні, але ёсць працэсы, 
якія ідуць незваротна. Беларусь 
знаходзіцца ў цэнтры Еўропы, і 
адносіны з Еўрасаюзам для нас 
жыццёва важныя. Таму працаваць 
трэба на карысць беларускага 
народа.

Ігар МАСЛОЎСКІ,  
першы намеснік 
старшыні БСДП:

– Лукашэнка зараз больш 
прагматычна глядзіць ў бок 
Еўрапейскага Саюза, бо трэба 
наладжваць каналы гандлю, а 
без палітычнай падтрымкі гэта 
зрабіць немагчыма ці вельмі цяж-
ка. Таму размова на развітанне з 
Майрай Мора – гэта яшчэ і стаўка 
на будучыню.

Сам я асабіста не быў знаё-
мы са спадарыняй амбасадарам, 
нягледзячы на тое, што яна адпра-
цавала тут шмат гадоў. На жаль, 
мы рэдка атрымлівалі запрашэнні 
на сустрэчы. Магу нават выка-
заць пэўную крытыку і пажадан-
не: на маю думку, афіцыйныя 
прадстаўнікі Еўрасаюза павінны 
рэгулярна сустракацца не толькі 
з прадстаўнікамі дзяржаўнай 
улады, але і з прадстаўнікамі 
грамадскасці і партый, каб з 
першых вуснаў даведвацца пра 
іх пазіцыю і рэакцыю на тыя ці 
іншыя падзеі. І трэба, каб такія 
амбасадары як мага часцей гэта 
рабілі, уключаючы рэгіянальных 
палітыкаў, а не абмяжоўваліся 
толькі сталіцай.

Юрась ГУБАРЭВІЧ, 
 першы намеснік 

старшыні руху  
«За Свабоду»:

– Розныя, канешне, ацэнкі 
гучалі наконт дзейнасці Майры 
Мора. Трэба заўважыць, што 
любая заходняя краіна альбо 

Еўрасаюз як сукупнасць краін 
зацікаўлены ў паляпшэнні адносін 
з Беларуссю. Майра Мора ў гэтым 
сэнсе не выключэнне. І для любо-
га дыпламата дасягненне міру, 
а не вайны – гэта прафесійны 
поспех. У дадзенай сітуацыі мы 
бачым, што Еўрапейскі Саюз не 
толькі займаў жорсткую пазіцыю 
адносна ацэнкі таго, што адбы-
валася ў Беларусі (я маю на ўвазе 
сітуацыю з палітвязнямі, пагар-
шэнне ўмоў для дзейнасці дэма-
кратычных структур і сітуацыю з 
правамі чалавека), але і спрабаваў 
працягваць руку дапамогі на шля-
ху па выхадзе з гэтай складанай 
сітуацыі. Еўрасаюз не будаваў 
сцены, а вуснамі той жа Майры 
Мора і пры дапамозе розных 
праектаў падтрымкі казаў, што 
ёсць магчымасць усё выправіць.

Мяркуючы па ацэнках 
Лукашэнкам дзейнасці той жа 
Майры Мора, ён будзе і далей 
актыўна гуляць на гэтым полі і 
пры дапамозе розных рычагоў 
уплываць на пазіцыю дыпламатаў 
замежных краін. За часы яго 
кіравання мы неаднаразо-
ва чулі пра скандалы з удзелам 
дыпламатаў, якія займалі прын-
цыповую і жорсткую пазіцыю па 
беларускім пытанні, даходзіла 
нават і да сексуальных скандалаў 
альбо абвінавачванняў у непры-
стойных паводзінах. У сітуацыі з 
Майрай Мора быў абраны шлях 
дэманстрацыі перніка...

Раман ЯКАЎЛЕЎСКІ,  
палітычны 

аглядальнік:
– Пасол любой краіны 

праводзіць тую палітыку, якая 
вызначаецца яго кіраўніцтвам. 
У дадзеным выпадку кіраўнік 
прадстаўніцтва Еўрасаюза выкон-
вала тыя заданні, якія ёй даваліся 
ў Бруселі. А ў Еўрасаюза, як вядо-
ма, да гэтага часу няма адзінай 
знешняй палітыкі. 

У сваёй працы Майра Мора 
шмат у чым абапіралася не толькі 
на ўладныя структуры, што нату-
ральна для афіцыйна акрэдытава-
нага амбасадара. З кожным годам 
яе працы ў Мінску ўзмацняўся 
ўплыў на яе тых экспертаў і іншых, 
каго ў празаходніх поглядах цяжка 
западозрыць. Шмат у чым дзяку-
ючы такім апалагетам кіруючага 
рэжыму і “малявала” Майра Мора 
свае справаздачы ў Брусель, якія 
адлюстроўвалі няпоўную, а часам 
нават ілжывую карціну беларускіх 
рэальнасцяў. Вось у такой версіі 
пасла Еўрасаюза і працякала 
нармалізацыя адносін Мінска з 
Бруселем, калі тут усё заставала-
ся па-ранейшаму, а там з’яўляліся 
добраахвотныя ілюзіі перамен...

Марына КОКТЫШ.

ХОЧАЦЕ – вЕРЦЕ, ХОЧАЦЕ – НЕ

Мікалай УЛАХОВІЧ: 
«У мяне палова Мінска сваякоў,  

а палова Мінска мяне проста ведае»
Як вядома, ініцыятыўная група па вылучэнні 

кандыдатам у прэзідэнты Беларусі Мікалая 
Улаховіча адрапартавала аб тым, што ў 
падтрымку гэтага прэтэндэнта сабрана прыкладна 
160 тысяч подпісаў.

У мяне як у выбаршчыка, як у грамадзяніна да 
Мікалая Улаховіча толькі адно пытанне:

“Як вы здолелі сабраць 160 тысяч подпісаў, калі 
ў асобныя дні па ўсёй краіне за вас стаяў толькі 
адзін пікет?”

Міхаіл ПяТРОЎ, выбаршчык.
Мінск.

Па просьбе нашага чытача гэтае пытанне – слова ў 
слова – мы перадалі самому спадару Улаховічу.

Вось які адказ атрымалі. Даем яго, як кажуць, без 
купюр і каментарыяў:

– Шчыра вам скажу, я мог сабраць значна больш 
подпісаў. Па-першае, вы ведаеце, колькі людзей на 
сённяшні дзень працуе ў сістэме спажыўкааперацыі 
краіны? Сто тысяч чалавек. Вы ўявіце, калі б кожны з 
іх прагаласаваў за мяне, то я ўжо набраў бы сто тысяч 
галасоў. 

кааперацыі, падпісаўся за мяне сам і папрасіў сваякоў 
зрабіць тое самае. Гэтага было дастаткова, каб сабраць 
неабходную колькасць подпісаў. Таму я спакойна рэагую 
на такія пытанні, хоць не ведаю вас асабіста, а размаўляем 
мы з вамі завочна па тэлефоне. 

Зразумейце, я працую ў сістэме. Сістэма вырашыла 
падтрымаць свайго таварыша па працы. У мяне былі 
ініцыятыўныя групы, яны зарэгістраваны. Можаце 
праверыць, што, напрыклад, па Мінскай вобласці ў 
іх склад уваходзілі працаўнікі сістэмы каперацыі, а па 
Віцебскай – казакі і гэтак далей. Я мог і болей сабраць, 
а зараз, атрымліваючы падобныя пытанні, мне нязручна 
трохі… Я ж не чалавек з ніадкуль, не чорт з табакеркі, 
як некаторыя там пішуць… Я чалавек з біяграфіяй, 
пачытайце... У мяне палова Мінска сваякоў, а палова 
Мінска мяне проста ведае. Я ж ніколі публічна нідзе не 
“маляваўся”, я проста працаваў. І ўсё. Колькі калектываў 
у мяне працоўных было!.. Пачытайце. І яшчэ адно: я 
не баюся ніякай праверкі подпісаў, бо лічба абсалютна 
рэальная.

Віталь ГАРБУЗАЎ.

ЧУЛі?

Бык  
напал  

на пастуха
Бедолага  

прооперирован и 
находится  

в реанимации.
Как сообщили в правоохрани-

тельных органах, пострадавший 
– мужчина 1966 года рождения, 
пастух КСУП «Бывальки» – был 
доставлен в Лоевскую район-
ную больницу с множественны-
ми переломами ребер, грудины, 
отрывом ключицы и другими 
травмами.

Мужчина успел сообщить по 
мобильному телефону знакомой, 
что на него внезапно напал бык 
и подбросил два раза на рогах. 
Женщина вызвала “скорую 
помощь”.

Пострадавший проопериро-
ван. Сейчас он находится в реани-
мации в тяжелом состоянии, под-
ключен к аппарату искусственной 
вентиляции легких.

СТУДЭНТ-2015

Месцаў  
усім  

не хопіць
Нягледзячы на з’яўленне сту-

дэнцкай вёскі ў Мінску, прабле-
ма жылплошчы для студэнтаў не 
губляе сваёй актуальнасці. Паводле 
прагнозаў спецыялістаў, у гэтым 
годзе больш за 20 тысяч хлопцаў 
и дзяўчат не атрымаюць месцы ў 
інтэрнатах і будуць вымушаны зды-
маць жыллё.

Актуальныя лічбы па 
колькасці месцаў у інтэрнатах за 
2015 год стануць вядомыя толькі 
ў кастрычніку. Паводле дадзеных 
за мінулы год, беларускія студэн-
ты былі забяспечаны жыллём на 
79% (па Минску – 76,4%). Для 
параўнання: у 2011 годзе гэты 
паказчык быў роўны 68% і 55% 
адпаведна.

У Бабруйску подпісы ў падтрымку 
Цярэшчанкі прызналі несапраўднымі

НУ И НУ!

У Бабруйску і раёне прайшлі пасяджэнні, 
на якіх тэрытарыяльныя выбаркамы 
агучылі вынікі праверкі прадстаўленых 
ініцыятыўнымі групамі подпісаў. На 
пасяджэннях прысутнічалі назіральнікі ад 
БХК.

Адметна, што больш за ўсіх 
несапраўдных подпісаў выяўлена ў Віктара 
Цярэшчанкі. Так, у тэрытарыяльнай камісіі 
Першамайскага раёна знайшлі чатыры 
несапраўдныя подпісы за Аляксандра 
Лукашэнку (пададзена 26.183 подпісы), 
шэсць несапраўдных у Мікалая Улаховіча 
(з 11.229). Ні аднаго несапраўднага подпісу 
не знайшлі сярод пададзеных ініцыятыўнай 
групай Таццяны Караткевіч (падалі 2734). 
Подпісы Віктара Цярэшчанкі правяраючыя 

прызналі несапраўднымі.
– У першай праверцы разгледзелі 850 

подпісаў, пададзеных за Цярэшчанку, знайшлі 
179 несапраўдных. У другой праверцы ўзялі 
яшчэ 307 подпісаў, з іх было несапраўдных 
291. Атрымалася, што 94,8 працэнта 
несапраўдных, – распавядае назіральнік ад 
ГА “Беларускі Хельсінкскі камітэт” Віктар 
Качан. – Пасяджэнне  доўжылася 20 хвілін, 
акрамя мяне назіральнікаў на ім не было.

У Ленінскім раёне подпісы, сабраныя 
за Віктара Цярэшчанку, таксама прызналі 
несапраўднымі. За Цярэшчанку ў Ленінскім 
раёне было пададзена 878 подпісаў, з іх 
праверылі 86 і знайшлі 60 несапраўдных. 
У другой праверцы знайшлі яшчэ 46 
несапраўдных подпісаў.

Раней   
трэба  
было 

правяраць...

Ён можа зняцца  
з выбарчай 
кампаніі?

«Калі стан майго здароўя не 
палепшыцца, то я думаю зняцца з 
выбараў. Калі будзе на мяне ціск, то 
здымуся. Гэта можа адбыцца ў любы 
момант. Але пакуль я не стаўлю зада-
чу зрабіць гэта зараз ці праз гадзіну. Я 
пакуль яшчэ не ў тым стане, каб пры-
няць правільнае рашэнне», – заявіў ён 
у інтэрв’ю Радыё Свабода.

Нагадаем, што востры прыступ 
у Цярэшчанкі здарыўся 28 жніўня, 
калі ён выпіў у кавярні «Грунвальд» 
маркоўны фрэш. Цярэшчанка 
напісаў заяву ў міліцыю, і, 
паводле яго слоў, праваахоўнікі 
вядуць следства па гэтым фак-
це. Нагадаем, што на выхадных 
з’явіліся звесткі, быццам у Гродне 
11,5 тыс. подпісаў за Цярэшчанку 
былі прызнаны несапраўднымі.

ЛіЧБА ДНЯ

19.176 
чалавек

На столькі ў другім квартале 
папоўніліся шэрагі беларусаў, якія 
апынуліся за рысай беднасці.

На 1 красавіка колькасць 
маламаёмных – тых, чые даходы 
былі ніжэй за бюджэт пражытач-
нага мінімуму, – складала 464,6 
тысячы чалавек. А паводле дад-
зеных на 1 ліпеня іх стала ўжо 
483,8 тысячы, паведамляе Белстат. 
Больш за ўсё беднякоў за тры 
месяцы дадалося ў Гомельскай 
вобласці. З 1 мая, як вядома, 
бюджэт пражытачнага мінімуму 
складаў 1 мільён 474 тысячы 
рублёў.

За тры месяцы маламаём-
ных стала больш у Гомельскай 
(+0,3%), Брэсцкай (+0,2%), 
Мінскай і Магілёўскай (па +0,1%) 
абласцях. У цэлым па краіне гэты 
паказчык вырас на 0,2%.

Если имеется подходящий народ,  
можно сделаться вождем народа.

Дон-Аминадо
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КАК ДЕЛА, ЕвРОСОСЕДИ? ПУЛЬС ПЛАНЕТЫКАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Адных – дахаты, 
другіх – за краты

У Мінску міліцыянты затрымалі пяцярых юнакоў (траіх 
арыштавалі) за тое, што яны ў Фрунзенскім раёне наносілі графіці 
“Беларусь мае быць беларускай”. Затрымлівалі брутальна, са зброяй, з 
электрашокерамі, нібыта нейкіх бандытаў…
“Беларусь
Мае быць беларускай” –
Гэта ж тое, што трэ акурат.
І графіці – палоскаю вузкай,
Быццам звыклы, будзённы пла-
кат.
Экстрэмізму ні трошкі нібыта,
Сэнс у словах звычайны такі…
І тым болей зусім не бандыты
“Мастакі” 
(Ды яшчэ й юнакі).
Пахваліць бы
Тых хлопцаў за гэта…
Ды міліцыя – як з-пад зямлі.
Затрыманне, збіццё, “бранзалеты”.
Юнакоў у аддзел павялі.
Будуць допыты і пратаколы,
Будуць нары – не мяккі мурог.
А фінал дык зусім невясёлы:

“Экстрэмістаў” чакае астрог.
У зубах
Зноўку тэма завязне,
І ў Еўропе крычацьмуць паны:
“Ёсць у вас палітычныя вязні!
Люд чыноўны да нас неўязны!”
Жорны карныя
Мелюць заўзята,
Не спыняюцца нават на міг:
Вязні быццам бы выйшлі 
 з-за кратаў,
Ды ўзамен пасадзілі другіх…

* * *
“Беларусь
Мае быць беларускай!”
Здэцца, ў гэтым сумневу няма.
Ды пакуль –
Во дзе клёпкам нагрузка! –
Беларуская толькі турма…

Дык праўда ці мана, 
што ў нас ідзе вайна? 

“Лічыце, у нас у эканоміцы ідзе вайна, ваеннае становішча… І 
мы павінны зрабіць усё для таго, каб у гэтых ваенных эканамічных 
умовах выканаць тыя задачы, якія перад сабой паставілі”, – так сказаў 
прэм’ер-міністру наш прэзідэнт.
Вядома кожнаму про тое:

Дагэтуль на сваёй зямлі
Ці за ўраджай, ці за надоі
Мы бітвы розныя вялі.
У бітвах тых, адзначыць трэба,
Перамагалі не заўжды.
Аднак жа не жылі без хлеба –
Народ не смажыў жалуды.
Мы ведалі, што лёс падкіне
Яшчэ нягод,
І не адна
Чакае бітва. Ды ў краіне
Ужо не бітва, а вайна.
Прынамсі, прэзідэнт прэм’еру
Сказаў так.
Кожны беларус
Яго зварот прыняў на веру,
Бо Бацька, ведама ж, не хлус.
Мы сілы для вайны памножым,
Як нашы продкі ў даўніну!
Вось толькі зразумець не можам:
А з кім жа мы вядзём вайну?
Ніводзін натаўскі ваяка
Не перайшоў цераз мяжу
(Пра Люксембург або Манака

Наогул нават не кажу).
Расія не гняце, 
Спакойны
Як быццам у суседкі від,
Малочныя, мясныя войны,
Падобна, адышлі ў нябыт.
Дык з кім жа наша ўлада ўсё-ткі
Распачала “смяротны бой”?
Нацдэмы распускаюць плёткі:
Вайну вядзе  сама з сабой.
У тым няма бяды нібыта,
Што ваяўнічасці зашмат,
Аднак ад МВФ крэдытаў,
На жаль, не атрымаў урад.
Чаму ж крэдытаў не далі нам? 
Чаму ж сказалі раптам “не”? 
Бо не даюць пазык краінам,
Што прабываюць у вайне.

* * *
Калі цяперака не бітва,
А ўжо сапраўдная вайна,
Дык самы час чытаць малітвы,
Іначай будзе нам хана.

Ад рэдакцыі
Новыя фельетоны Алеся НяЎВЕся можна пачытаць  

на сайце: http://alesnauwes.com/.

Адкрыты ліст міністру адукацыі Рэспублікі Беларусь
Міхаілу ЖУРАЎКОВУ

Хто гасіць  
патрыятычныя памкненні беларусаў?

Паважаны спадар міністр!
Фактычны статус дзвюх дзяржаўных 

моў, у тым ліку і практыка навучан-
ня на іх, што склалася за апошнія 20 
гадоў, адлюстроўваюць падыходы да 
гэтай праблемы вышэйшых эшалонаў 
цяперашняй улады, але толькі не нацы-
янальныя інтарэсы беларускага народа. 
Прымусовая рускамоўная сістэма наву-
чання ў краіне з’яўляецца ілюстрацыяй 
гэтай праблемы. Шырокія функцыі род-
най мовы, якія павінны сілкаваць нашу 
культуру, увесь духоўны абсяг, звузіліся 
да недапушчальнага мінімуму. У сувязі 
з гэтым грамадства падзялілася на тых, 
хто змагаецца за беларускія садкі, шко-
лы, універсітэт, і тых, хто актыўна, 
выкарыстоўваючы ўладныя рэсурсы, 
тармозіць стварэнне і развіццё нацыя-
нальнай сістэмы адукацыі, пераводзя-
чы беларускія школы на рускамоўныя 
рэйкі. І гэта – у суверэннай краіне 
Беларусь, якая з’яўляецца членам 
ЮНЕСКА, ЮНІСЭФ і іншых уплы-
вовых і аўтарытэтных  міжнародных 
арганізацый! Такімі дзеяннямі ўлады 
фактычна ствараюць у  краіне не 
беларускі, а “русский мир”…

Усім вядомы красамоўны прыклад. 
Русіфікатарскай палітыцы, прынамсі 
ў Магілёве, супрацьстаіць… маленькая 
дзяўчынка, якая навучаецца павод-
ле беларускамоўнай праграмы ўжо 
пяць год адна ў вялікім горадзе. Ялінку 
Салаўёву ў яе натуральным памкненні, 
адпаведным канстытуцыйнаму праву не 
падтрымалі ні дзяржава ў асобе аддзела 
адукацыі Магілёўскага гарвыканкама, ні 
Міністэрства адукацыі Беларусі, ні так 
званае дэмакратычнае грамадства гора-
да. Ніводнага паўнавартаснага белару-
скага класа (не кажам ужо пра школу!) 
у гэтым абласным цэнтры Рэспублікі 
Беларусь так і не было створана.

А тое, што, акрамя былога міністра 
культуры П.Латушкі, ніводзін урадовец 
ці дэпутат публічна не размаўляе на 
дзяржаўнай беларускай мове? А колькі 
ўрадоўцаў, дэпутатаў ці супрацоўнікаў 
Міністэрства адукацыі аддалі сваіх дзя-
цей ці ўнукаў у школу з беларускай 
мовай навучання? Ніхто не праявіў 
ініцыятывы па стварэнні беларускай 
школы, універсітэта, хаця б класа ці 
беларускай плыні ў ВНУ…

У той жа час за фундаментальнае 
права вучыць сваіх дзяцей на мове бела-
рускага народа, забяспечыць нашай 
мове гістарычную перспектыву як 
магутнаму сродку фарміравання свя-
домага грамадзяніна краіны змагаюцца 
многія прадстаўнікі беларускага гра-
мадства, людзі розных прафесій. Гэта 
яны, а не ўлады дамагаюцца адкрыц-
ця і захавання беларускамоўных школ і 
садкоў, класаў і груп беларускамоўнага 
выкладання ва ўніверсітэтах. Ды ўсё, як 
правіла, безвынікова.

У такіх амаль тупіковых варун-
ках гасяцца патрыятычныя памкненні 
тых бацькоў, якія, у адрознен-

не ад чыноўнікаў, разумеюць, што 
дзяржаўная беларуская мова – адно з 
апірышчаў незалежнай будучыні дзяр-
жавы. Што гэта не проста дэкларацыя 
ў Канстытуцыі, а штодзённая праца 
дзеля вяртання нашай мове належна-
га месца пасля стагоддзяў прыгнёту і 
вынішчэння. Такіх бацькоў, на жаль, 
усё менее. Усім вядома, што, калі адчы-
няецца новая школа ў сталіцы ці ў 
любым іншым горадзе, яна абавязкова 
– рускамоўная. Гэта што – не забойчы 
факт?!

А на якой, скажыце, падставе гэта 
робіцца? Хіба ладзяцца нейкія мяс-
цовыя апытанні бацькоў, жыхароў 
наогул? Хіба ўлічваюцца вынікі 
перапісу насельніцтва? Не. Рускімі па 
нацыянальнасці назвалі сябе сярод 
насельніцтва ў Беларусі меней за 10 
працэнтаў апытаных. А руская мова ўсё 
роўна навязваецца явачным парадкам, 
беларуская ж маргіналізуецца далей. 
Перад самім сабой, перад усім све-
там мусім прызнаць гэтакі абсурд. Але 
мірыцца з ім немагчыма!

Сёння цяжка ўявіць карціну: 
вось, скажам, адчыняецца новая шко-
ла, і ў першы навучальны дзень сюды 
прыходзіць міністр адукацыі, выступае 
па-беларуску, расказвае аб перспекты-
вах навучання па-беларуску, запрашае 
іншых бацькоў аддаваць дзяцей у гэтую 
школу з беларускай мовай выкладан-
ня. А між тым менавіта так, думаецца 
мне, паказваючы прыклад і натхняючы 
да адраджэння роднай мовы тытульнай 
нацыі, павінен сябе паводзіць адказны 
дзяржаўны дзеяч. Інакш  – якая ж у 

нас Беларусь і ў якой краіне ён сам у 
начальніках?

Цяпер у гарадскіх школах Беларусі 
па-беларуску – удумайцеся ў гэтую 
жахлівую лічбу – вучыцца ўсяго каля 1% 
дзяцей. Дый у тых далёка не паўсюдна 
ўвесь навучальна-выхаваўчы працэс 
адбываецца па-беларуску. У выніку 
нават выпускнікі фармальна беларускіх 
класаў не валодаюць як след пісьмовай і 
вуснай беларускай мовай…

Дзяржава не спрыяе таму, каб вакол 
нашых дзяцей было беларускамоўнае 
інфармацыйнае і культурнае асяроддзе. 
На гэтак званым Беларускім тэлебачанні 
не ўбачыш ні мультыплікацыйных, ні 
дзіцячых мастацкіх фільмаў, ні наву-
чальных праграм па-беларуску (якія мы 
з калегамі рабілі ў далёкія ўжо 1970–
1980-я гады). У шапіках “Белсаюздруку” 
беларускіх кніг і часопісаў для дзетак 
наогул няма, хаця цесна ад рускамоўных, 
завезеных з Масквы, Санкт-Пецярбурга. 
Пэўная частка такой прадукцыі выда-
ецца і нашымі выдавецтвамі, ды зноў 
жа па-руску. Шапікі “Белсаюздруку” 
перапоўнены гэтай прадукцыяй, там 
знойдзеш аж да паўсотні розных відаў 
расфарбовак: “Незнайка в гостях у сказ-
ки”, «Шапокляк», «Прикольные девчон-
ки»... Ёсць у продажы і проста ўнікальны 
экспанат – кубак з партрэтам Сталіна!

Пры беднасці літаратуры, якую 
выпускаюць нашы выдавецтвы, усё ж 
рэгулярна выходзяць беларускія казкі, 
дзіцячыя часопісы «Вясёлка» і «Бярозка» 
ды адрасаваныя моладзі “Маладосць» і 
«Верасень». Праўда, тыражы гэтых 
часопісаў вельмі і вельмі маленькія. 

“Бярозка” друкуецца накладам менш за 
тысячу экзэмпляраў. Ды столькі павінны 
былі б выпісваць вучні двух-трох школ. 
Мяркую, выдаўцы часопіса не займаюц-
ца як належыць рэкламай выдання.

Спадар міністр! Хачу спытаць у Вас: 
чаму ў нашых кнігарнях засілле кніг з 
Расійскай Федэрацыі? І што мяне вельмі 
хвалюе – беларускія выдавецтвы больш 
за 80% сваёй прадукцыі выдаюць на 
рускай мове. Адкуль ідзе такая непава-
га да роднага слова? Чаму такім гора-
выдаўцам патурае дзяржава?

Дзеці любяць з бацькамі хадзіць у 
крамы. Тут можна было б, частуючыся 
смачненькім, мімаходзь падвучыцца род-
най мове праз беларускія этыкеткі. Але іх 
у прыродзе амаль не існуе! Па-беларуску 
аздоблена такімі этыкеткамі на  харчо-
вых прадуктах усяго каля 0,01% ад валу 
наяўнасці! А дзеці ж любяць слухаць, 
чытаць, паўтараць. Чаму не браць за 
прыклад для ўсіх, і не толькі для дзя-
цей, ухвальную ініцыятыву Мінскага 
метрапалітэна і аб’явы ў наземным транс-
парце? Пасля паездкі ў іх многія дзеці 
яшчэ доўга паўтараюць: «Наступны пры-
пынак – «Плошча Перамогі» («Усход», 
«Вуліца Якуба Коласа» і гэтак далей…)”. 
Але такое пакуль што, на бяду, выклю-
чэнне з правіла.

У крамах, асабліва ў вялікіх 
універсамах, бываюць куточкі, дзе 
прадаецца і літаратура, у тым ліку 
для дзяцей. Але ж тут ніводнай бела-
рускай расфарбоўкі, газеты, часопіса! 
Адчуваецца “клопат”, каб дзецям не 
дай Бог не трапіла ў рукі што белару-
скае. Цэлае мора падобных “дробязяў” 

і больш грунтоўных з’яў паўсюль, на 
кожным кроку.

Паўтару вядомае: нацыянальная 
адукацыя, якая можа быць пераважна 
на роднай мове, у Беларусі знаходзіцца 
ў яўным заняпадзе. Фармальная 
роўнасць дзвюх дзяржаўных моў фак-
тычна абярнулася панаваннем адной – 
мовы суседняй дзяржавы, а беларуская 
– у ролі нялюбай падчаркі. Пра якую 
нацыянальную бяспеку і нацыянальна-
дзяржаўную перспектыву тут можна 
гаварыць? Не інакш як нацыянальнай 
ганьбай гэта не назавеш. Хіба не коле 
нам усім вочы і не сарамаціць феномен 
той жа бяспрыкладна мужнай дзяўчынкі 
Ялінкі Салаўёвай, якая адна – не тое 
што мноства дарослых грамадзян і гра-
мадзянак – прабівае жалезабетонную 
сцяну антыбеларускасці, створанай у 
Рэспубліцы Беларусь? Вось хто расце 
сапраўднай патрыёткай сваёй краіны!

А ці не такі ж фенаменальны 
прыклад легендарнага Беларускага 
гуманітарнага ліцэя імя Я.Коласа, загна-
нага фактычна ў падполле? Ён і зараз, 
як і раней, дае такія глыбокія веды сваім 
навучэнцам (а навучаюцца яны ў найвы-
датных педагогаў, як вядома, выключна 
па-беларуску), што без усялякіх пра-
блем паступаюць і ў ВНУ Беларусі, і 
ў найлепшыя ўніверсітэты розных 
краін, паспяхова заканчваюць іх і ста-
новяцца спецыялістамі высокага класа. 
Скажыце, шаноўны Міхаіл Анатольевіч, 
нам такія людзі не патрэбны?

Паважаны спадар міністр! 
Адчыняйце беларускія школы такога 
ўзроўню, як Ліцэй! Стварайце беларускія 
ўніверсітэты. На гэтым шляху Вас 
чакае ўдзячнасць беларускага народа. 
Гэта тая праца, якая не пройдзе марна. 
Запатрабуйце, каб “Белпошта” змяніла 
русіфікатарскае змесціва шапікаў 
“Белсаюздруку”, напоўніла іх белару-
скай літаратурай, забавамі, асветніцкімі 
выпускамі, мультыкамі. Беларускім 
выдавецтвам у гэтым напрамку трэ-
ба працаваць дзень і ноч! Беларускай 
школе патрэбна беларускае асяроддзе, 
напоўненае глыбокім нацыянальным 
зместам. На гэтую ідэю павінна праца-
ваць усё грамадства і кіраўніцтва краіны. 
Не адны бацькі павінны адстойваць пра-
ва дзяцей на родную мову ў школе – 
дзяржава мусіць такое права загадзя ім 
усім забяспечыць.

Толькі тады ў нас будзе будучыня.

Мікола КУПАВА,   
сябра Беларускага саюза мастакоў, 

сябра ГА “Таварыства беларускай школы”.

ОТКЛИК

Так когда же  
мы будем жить  

«в красивой,  
цветущей стране»?

В минувшем номере «Народной 
Воли» прочитал высказывания 
А.Лукашенко, на которые редакция 
ждет откликов читателей.

Мне кажется, комментарии в 
данной ситуации излишни. Я решил 
лишь напомнить, что говорил о 
ценах, зарплатах  и ситуации в стра-
не А.Г.Лукашенко пару лет назад.

Вот цитата 2011 года. Александр 
Лукашенко  проводил совещание 
о предложениях правительства и 
Национального банка по проек-
там прогноза, бюджета и основных 
направлений денежно-кредитной 
политики на 2012 год. Он тогда ска-
зал: «А то получается так, что дояр-
ка выдоила это молоко, продала, в 
магазин пришла, чтобы купить, так 
у нее даже на литр этого молока не 
хватит, чтобы семью накормить. Мы 
ей копейки эти дали. Где эти цены, в 
чем? Одни везут, вторые перерабаты-
вают, третьи везут в торговлю через 
оптовиков, пятые подставляют свои 
структуры. И в магазин пришли – в 
пять раз дороже. Куда это годится? 
В нашей управляемой стране мы не 
можем порядок навести».

А вот обещания главы госу-
дарства, датируемые 2010 годом, 
несколько цитат из докла-
да А.Г.Лукашенко на четвертом 
Всебелорусском народном собрании:

«Что я вам твердо обещаю – и в 
сельском хозяйстве, и в промышлен-
ности в будущей пятилетке разгово-
ры о заработной плате будут сняты 

полностью. Полностью! Но это не 
потому, что мы вам дадим. Никто 
ничего давать не будет. Мы вам помо-
жем заработать. И мы знаем, как 
это делать»

«К 2015 году мы должны прибли-
зить размеры заработной платы к 
тысяче долларов в эквиваленте. Это 
самые высокие в нашей истории тем-
пы роста зарплаты и доходов насе-
ления».

«И сегодня на прилавках белорус-
ских магазинов 85 процентов, до 90, 
а в некоторых магазинах и 100 про-
центов только белорусской продукции. 
Вот вам результат вдумчивого, целе-
направленного развития села и спасе-
ния деревни».

И, наконец, еще одно обещание 
президента, в котором речь шла о 
периоде с 2010-го по 2015 год: «В 
будущей пятилетке мы закончим 
модернизацию нашей страны. Вы уви-
дите, это будет на ваших глазах, что 
ваши дети будут жить в красивой, 
цветущей стране». 

Почитал я это все, и вспомни-
лись мне «гарики» И.Губермана. Как 
правильно сказал поэт:
Будем жить мы в красивой стране,
и зарплата достойная будет,
и от этого радостно мне!..
Только гарик сомнение будит.
Вновь поплыли надежд корабли
под  журчанье чарующих звуков;
наших дедов они нае...ли,
будет жаль, если смогут и внуков.

Александр иЛЛАРиОНОВ.

ФОТАФАКТ

ГАНЬБА

Зняліся з выбараў… бясслаўна
Паколькі гэта было зусім нядаўна, то ўсе 

помняць, у якім непрывабным тоне Ірына 
Халіп, жонка Андрэя Саннікава, заклікала 
Анатоля Лябедзьку зняцца з выбараў. Ужо 
назва яе артыкула “Мышы і мерцвякі” пра 
многае гаворыць.

І вось А.Лябедзька зняўся з выбараў. Але, на 
мой погляд, бясслаўна. Яго каманда не змагла 
сабраць 100 тысяч подпісаў. І гэта пры тым, што 
спадар Лябедзька ўзначальвае Аб’яднаную гра-
мадзянскую партыю. Значыць, альбо ён не мае 
сапраўднай падтрымкі з боку сяброў партыі, 
альбо яна настолькі малалікая, што не мае сіл 
для правядзення сур’ёзных акцый.

Бясслаўны сыход Анатоля Лябедзькі, як і 
старшыні партыі “Справядлівы свет” Сяргея 
Калякіна, заключаецца яшчэ ў тым, што 
на заключных стадыях выбарчай кампаніі ў 
Аляксандра  Лукашэнкі фактычна не будзе 
апанентаў. Хто зможа з ім уступіць у дыскусію? 
Ды практычна ніхто. Хто такі Гайдукевіч – 
усім вядома, як і хто такі Цярэшчанка. На 
Таццяну Караткевіч, вылучэнку сумна вядо-
мага Андрэя Дзмітрыева, цяжка разлічваць. 
Не кажучы ўжо пра нейкіх там казакаў…

Вось і будзе Аляксандр Рыгоравіч выгля-
даць перад выбаршчыкамі “белым і пушы-
стым”, а ўсе астатнія кандыдаты атрымаюць 

па выніках галасавання свае два-тры працэнты 
і з сорамам пакінуць гульню.

Скажыце, а чаму таму ж Лябедзьку ці таму ж 
Калякіну не сабраць было неабходную колькасць 
подпісаў і не выйсці на чарговы этап выбараў? 
Выкарыстаць і тэлебачанне, і радыё, і газеты для 
выкрыцця ўсіх грахоў А.Лукашэнкі, для таго, каб 
паказаць яго ва ўсіх іпастасях, а ўжо потым, за 
некалькі дзён да галасавання, зняцца з выбараў, 
вынікі якіх можна прадбачыць ужо сёння?

А можа, і Лябедзька, і Калякін тайна 
запісаліся ў сатэліты Лукашэнкі? Калі так, то 
правільна крытыкавала Анатоля Ірына Халіп.

Ганна КАРНАЧ, выбаршчыца.

ПЫТАННЕ – АДКАЗ
Мяне абразіў адзін малады чалавек. Калі я 
падам на яго ў суд, на якую суму ён можа быць 
аштрафаваны?

Ніна КРУГЛяКОВА.  Магілёў.

Ад чатырох да дваццаці  
базавых велічынь

Па-першае, суд павінен прыйсці да высновы, што Вас, спа-
дарыня Круглякова, сапраўды абразілі. Калі ў Вас знойдзецца для 
доказу гэтага дастаткова аргументаў, то той, хто Вас пакрыўдзіў,  
будзе аштрафаваны на суму ад чатырох да дваццаці базавых 
велічынь.

Ці маю я права атрымаць арэнднае жыллё, калі 
не стаю ў звычайнай чарзе?

Павел сАКАЛОЎсКІ.

Віцебск.

…Толькі ў адным выпадку
Трактоўка закона такая. Калі грамадзянін не стаіць у чарзе на 

звычайнае жыллё і не мае падстаў для паляпшэння жыллёвых умоў, 
то ў такім разе ён можа разлічваць на атрыманне арэнднай кватэры 
толькі ў тым выпадку, калі не будзе заяў ад тых, хто мае права на 
засяленне ў арэнднае жыллё.

Литовские 
надежды

Сегодня знакомимся с жизнью  
граждан соседней страны.

В прошлом году Литва отме-
тила десятилетие в Европейском 
Союзе. Это стало поводом для 
подведения итогов. Проводились 
также опросы общественного 
мнения. Особенно масштаб-
ные комплексные исследова-
ния общественного мнения 
накануне провело бюро стати-
стики Европейской комиссии 
Eurobarometer.

И хотя десятилетие оказалось 
непростым (например, мировой 
кризис больно ударил по стра-
нам Южной Европы), жители 
Литвы  положительно оценили 
ЕС и членство своей страны в 
этой организации. 

Результаты опроса позво-
ляют говорить и о том, какие 
плюсы жители Литвы видят в 
членстве страны в ЕС, а также 
какие надежды они связывают с 
этим членством. Так, 67% опро-
шенных в качестве самого боль-
шого плюса Европейского Союза 

назвали принцип свободного 
передвижения людей и това-
ров в пространстве объединен-
ной Европы. 38% опрошенных 
довольны тем, что вузы Литвы 
включены в общеевропейскую 
программу студенческого обмена 
Erasmus (студенты, участвующие 
в этой программе, имеют воз-
можность провести один семестр 
в университете другого государ-
ства ЕС). Для 37% опрошенных 
жителей Литвы важным является 
то, что формат ЕС обеспечивает 
стабильность и мир в Европе. 

Экономическую мощь 
Европейского Союза в качестве 
положительного фактора отмети-
ли 23% опрошенных, а 22% ука-
зали, что членство в ЕС позволяет 
обеспечивать высокий уровень 
стандартов в сфере социальной 
защиты. Среди прочих положи-
тельных факторов Европейского 
Союза жители Литвы отметили 
роль ЕС в международной поли-

тике, общеевропейское регулиро-
вание сферы сельского хозяйства 
(для Литвы это важная отрасль 
экономики) и единую европей-
скую валюту евро. Стоит отме-
тить, что лишь 5% опрошенных 
придерживались мнения, что 
членство Литвы в ЕС не принесло 
стране никаких положительных 
результатов.

Важным подспорьем для 
Литвы оказались деньги евро-
пейских структурных фондов, 
которые выделяются на проекты, 
связанные с развитием инфра-
структуры и человеческих ресур-
сов новых членов ЕС. Например, 
в период 2007–2013 годов на раз-
нообразные проекты, осущест-

вляемые в Литве, из европейских 
структурных фондов выделено 
более 6 млрд евро. Важно отме-
тить, что «европейские деньги» 
распределяются на конкурсной 
основе, за их использованием осу-
ществляется жесткий контроль не 
только со стороны Литвы, но и со 
стороны Брюсселя. По существу-
ющим правилам обычно выделя-
емые деньги покрывают большую 
часть затрат на осуществление 
задуманного проекта, но часть 
средств для его реализации долж-
но выделить и государство или же 
курирующая проект организация.

Однако если для части жите-
лей Литвы разговоры о «европей-
ских деньгах» могут звучать все 

еще довольно абстрактно, то дру-
гой плюс членства в Евросоюзе 
куда более очевиден – это сво-
бода передвижения. Конечно, 
и раньше, до вступления в ЕС, 
литовский паспорт позволял бес-
препятственно путешествовать в 
западном направлении, но мало 
что может сравниться с удоб-
ством Шенгенского простран-
ства. Литва присоединилась к 
этой системе, отменяющей кон-
троль на внутренних границах 
ЕС, в 2007 году. Удобство путе-
шествий по Европе в первую 
очередь оценило молодое поко-
ление жителей Литвы, которое 
мобильно и во многом европей-
ски ориентировано.

Готовится 
повышение 

пенсий
Министр социальной 

защиты и труда Альгиманта 
Пабядинскене представила 
планы увеличения пенсий в 
2016 году. По словам мини-
стра, стремясь последова-
тельно увеличивать пенсии, 
с 1 июля 2016 года их нужно 
увеличить в среднем на 6%, 

По словам министра, 
экономическая ситуация в 
стране в настоящее время 
хорошая, по показателям 
роста Литва находится среди 
лидеров в ЕС, но в области 
пенсий Литва среди отстаю-
щих. Поэтому при благопри-
ятных экономических усло-
виях необходимо последова-
тельно увеличивать пенсии, 
подчеркнула она.

Пабядинскене обратила 
внимание на то, что после 
того, как Сейм принял пред-
ложение Министерства соци-
альной защиты и труда по 
поводу индексирования пен-
сий, с 2017 года пенсии будут 
автоматически пересматри-
ваться каждый год и увеличи-
ваться в зависимости от роста 
Фонда зарплат.

Единство перед внешними угрозами
В Вильнюсе работники ведомств 

Евросоюза организовали велопробег по стра-
нам Балтии, цель которого обратить внима-
ние на важность единства перед внешними 
угрозами.

Восемь любителей велосипедного спорта 
разных возрастов и национальностей в тече-
ние пяти дней посетили три столицы балтий-
ских стран и встретились с руководителями 
городов.

«Видя ситуацию в Европе, мы отмечаем, 
что это хорошая идея – приехать в сво-
бодные балтийские государства, в которых 
сейчас особое положение с учетом проис-
ходящего на юго-востоке Европы», – заявил 
журналистам участник пробега итальянец 
Джузеппе Маццони, имея в виду конфликт 
в Украине.

«Важна идея того, что вместе можно 
сплотить силы против потенциальных угроз 

извне», – добавил он, выступая на брифинге 
после встречи с мэром Вильнюса Ремигиюсом 
Шимашюсом.

Присоединившийся к группе член 
Европарламента из Германии Микаэль Тойрер 
отметил, что участников пробега объединяет 
не только работа в Еврокомиссии или других 
ведомствах, но и определенная идея, которая 
выдвигается ежегодно во время путешествий 
по европейским регионам.

Сами 
выбирайте  

себе  
доктора

Часто жители Литвы 
обращаются к специ-
алистам больничных касс 
с вопросом, как следует 
поступать, если хочешь 
выбрать поликлинику или 
врача.

Вильнюсская терри-
ториальная больничная 
касса напоминает, что 
каждый человек может 
свободно выбрать поли-
клинику ближе к своему 
месту жительства или ту, 
в которую ему удобнее 
добираться, а также полу-
чить услуги выбранного им 
семейного врача, оплачи-
ваемые из бюджета Фонда 
обязательного страхования 
здоровья.

В регистратуре 
выбранной поликлиники 
человек может заполнить 
заявление и выбрать кон-
кретного врача.

Плюсы и надежды

Капля евроскептицизма  
в бочке меда

Конечно же, необходимо 
понимать, что членство в ЕС не 
является панацеей от всех про-
блем. В Литве можно встре-
тить людей, которые не в вос-
торге от нахождения страны в 
Европейском Союзе. Пожалуй, 
это и будут те вышеупомяну-
тые 5%, которые считают, что 
вступление в ЕС не принесло 
Литве никаких положительных 
результатов. Аргументы этой 
части общества также достойны 
внимания. После вступления в 
Евросоюз Литва столкнулась 
с феноменом трудовой мигра-

ции: немалый процент жителей 
страны отправился на заработки 
в Великобританию, Ирландию 
и тогда еще вполне успешную 
Испанию. Это можно назвать 
существенной проблемой для 
демографического положения 
страны, однако упомянутый 
феномен также можно рассма-
тривать с точки зрения свобо-
ды выбора людей и, что более 
важно, возможности реализовать 
этот выбор. Важно и то, что эти 
люди работают в странах ЕС 
легально, обеспечены социаль-
ными гарантиями и наделены 

равными правами с прочими 
жителями Европейского Союза.

По соглашению с ЕС Литве 
пришлось закрыть и свою атом-
ную электростанцию в Игналине, 
что выглядит нерациональ-
но – особенно на фоне стрем-
ления страны обеспечить свою 
энергетическую независимость. 
Пожалуй, это наиболее весомая 
причина для недовольства член-
ством в Евросоюзе, которую в 
своих речах часто используют 
евроскептики.

Противников ЕС в Литве 
немало и в среде маргинальных 
групп – таких, как, к примеру, 
националисты, которые ратуют 
за сохранение «самобытности», 
мечтают о самоизоляционных тен-
денциях в политике и не прием-
лют девиза объединенной Европы 
«Единство в разнообразии».

Идея ЕС, вероятно, не вполне 
понятна и старшему поколению 
жителей Литвы, которые большую 
часть жизни прожили в рамках 
иного союза. Иногда прослежи-
ваются явные попытки проводить 

параллели между ЕС и СССР, 
но в целом они несостоятельны, 
поскольку слишком уж очевидно: 
Брюссель (или Страсбург – город, 
в котором проходят выездные 
сессии Европейского парламен-
та) не Москва советского образ-
ца. Разочарование среди старшего 
поколения в большей мере свя-
зано не с ЕС, а с несбывшимися 
полностью ожиданиями. После 
восстановления независимости 
Литвы была популярна фраза: 
«Лет через пять будем жить, как 
в Швеции». Следует признать: 
шведского уровня благополучия 
Литва пока не достигла, однако и 
Швеция шла к этому не пять (и не 
двадцать) лет, а столетиями.

Несмотря на все это, если бы 
гражданам Литвы сегодня вновь 
пришлось принимать решение о 
членстве страны в Европейском 
Союзе, подавляющее большин-
ство так же, как и десять лет 
назад, отдало бы свой голос 
в пользу ЕС и сделало бы это 
сегодня во многом более созна-
тельно и рационально.

ПОЗДРАвЛЯЕМ!

СТОП-КАДР

Тайландскiя ветэрынары аглядаюць двухгадовага арангутана 
перад адпраўкай яго дадому ў Iнданезiю. яго i 14 другiх 

арангутанаў канфiскавалi ў кантрабандыстаў у правiнцыi 
Пхукет. Дактары хочуць пераканацца, што прымат не хварэе.

С 1 сентября  
в Украине 
вырастут 
зарплаты  
и пенсии

С 1 сентября в Украине 
вырастут минимальные зарпла-
ты и прожиточный минимум, 
заявил премьер-министр страны 
Арсений Яценюк.

«Мы вместе с президентом 
приняли решение о необходимо-
сти повышения социальных стан-
дартов. Так, действующий закон 
предусматривал рост минималь-
ной зарплаты и прожиточного 
минимума с 1 декабря. Но мы 
работали над тем, чтобы найти 
финансовый ресурс и повысить 
минимальную заработную пла-
ту и прожиточный минимум, а 
соответственно, и зарплаты для 
украинцев уже с 1 сентября», – 
заявил глава правительства.

В Черном море 
начались 

международные 
военно-морские 

учения
В них принимают участие 

до 2,5 тысячи военнослужащих, 
десятки кораблей, самолетов и 
подводных лодок Украины, США 
и стран НАТО.

Как отмечается в сообще-
нии, «цель учений – отработка 
проведения многонациональной 
операции по безопасности в 
кризисном регионе. Учения при-
званы повысить уровень дове-
рия и безопасности в регионе, 
улучшить совместимость ВМС 
Украины и ВМС стран НАТО и 
стран-партнеров».

І едзем, і зараджаемся!
Замест паліва – зарадка ад шасэ

ПАРАЛЕЛі

Звычайныя машыны з рухавіком уну-
транага згарання або электрамабілі? Вось 
дылема, якая ўсё часцей узнікае перад 
аўтааматарамі. Але пакуль развіццю 
электрамабіляў перашкаджае абмежаваны 
запас зарадкі. Тым часам у Вялікабрытаніі 
збіраюцца будаваць дарогі, якія будуць 
зараджаць электрамабілі падчас руху.

Упершыню гэтую праблему 
паспрабавалі вырашыць у Паўднёвай 
Карэі. У 2013 годзе ў горадзе Кумі 
пабудавалі 12-кіламетровую дарогу. А 
пад яе пакрыццём правялі электрычныя 
кабелі, якія ствараюць электрамагнітнае 
поле. Аўтобусы, якія праязджалі па даро-

зе, былі абсталяваны прыладай, якая рэа-
гуе на поле і выпрацоўвае электрычнасць. 
Праўда, для эфектыўнай працы было 
неабходна, каб машына затрымлівалася 
на адным месцы на некалькі хвілін. 
Гэта добры варыянт для аўтобусаў, якія 
спыняюцца на прыпынках. Але што 
рабіць з аўтамабілямі?

Няўжо праблема такая актуальная? 
Запас зарадкі электрамабіляў сапраўды 
абмежаваны. У лепшых мадэлях яго хапае 
на 418 кіламетраў. Калі вы адправіцеся 
з брэста ў Мінск (347 км), гэтага 
больш чым дастаткова. А вось калі вам 
неабходна праехаць усю краіну, ад брэста 

да Віцебска (633 км), прыйдзецца шукаць 
пад дарозе станцыю з зараднай прыладай. 

А калі яе яшчэ не пабудавалі? Або ў 
вас электрамабіль куды больш простай 
мадэлі?

Цяпер тэхналогію бесправадной 
зарадкі на дарозе сталі развіваць у 
Вялікабрытаніі. Дзяржаўнае агенцтва 
па аўтамабільных дарогах Highways 
England ўжо абвясціла тэндар на пра-
вядзенне даследаванняў. Да канца 2015 
года кампанія пабудуе спецыяльную 
трасу. Эксперымент працягнецца 
прыкладна паўтара года. У выпад-
ку поспеху праект пратэсціруюць на 

сапраўдных дарогах. І толькі затым 
прылады ўманціруюць у найбуйней-
шыя аўтамагістралі класа А.

Галоўнае адрозненне брытанскага 
праекта ад паўднёвакарэйскага ў тым, 
што акумулятары аўтамабіля змогуць 
зараджацца падчас руху. З практычна-
га пункту гледжання гэта больш зруч-
на. Эндру Джонс, міністр транспарту 
Вялікабрытаніі, падтрымаў гэты праект. 
Паводле яго слоў, “магчымасць зарадкі 
электрамабіляў падчас руху адкрывае 
цудоўныя перспектывы”. Для засваення 
гэтай тэхналогіі ўрад інвестуе 500 
мільёнаў фунтаў стэрлінгаў (каля 783 

мільёнаў долараў) цягам бліжэйшых пяці 
гадоў.

Праўда, не ўсе эксперты настро-
ены так аптымістычна. На іх 
думку, эканамічныя выдаткі могуць 
пераважыць усю эканамічную выгаду ад 
электрамабіляў. Зрэшты, нават скептыкі 
не сумняваюцца: новую тэхналогію варта 
спачатку выпрабаваць.

Нават калі эксперымент з беспра-
вадной зарадкай будзе няўдалым або 
празмерна затратным, агенцтва Highways 
England збіраецца ўсталяваць «запраўкі» 
для электрамабіляў праз кожныя 32 
кіламетры дарог.

Вясной гэтага года «Беларуснафта» адкрыла дзве станцыі для хут-
кай зарадкі электрамабіляў на трасе Мінск–Вільнюс. Першая запраўка 
размешчана на ШАЗС (шматпаліўнай аўтазаправачнай станцыі) №38  у 
Мінскай вобласці, другая – на адлегласці прыкладна ў 60 кіламетраў, 
на АЗС №81 у горадзе Ашмяны. Каб зарадзіць электрамабіль, неаб-
ходна падключыць яго да прылады і націснуць кнопку “Старт”. На 
сілкаванне аўтамабіля электраэнергіяй да 80% сыходзіць усяго толькі 
15–30 хвілін. Паслугі гэтых электразаправачных станцый пакуль 
з’яўляюцца бясплатнымі.

Максім ПЛОТНІКАЎ.
Фота mashable.com

В столице Аргентины 
Буэнос-Айресе завершился 
чемпионат мира по танго

На конкурс приехали около 700 пар из более чем 40 стран мира.
Победила пара из аргентинского города Кордова – Джонатан 

Сааведра и Клариса Арагон. Сразу после победы они сказали, что вос-
хищены высочайшей техникой своих конкурентов.

ДАРЭЧЫ

ФАКТ

Глава 
Еврокомиссии: 

украинцы 
скоро смогут 
ездить в ЕС 

без виз
Жан-Клод Юнкер выразил 

надежду на то, что до конца 2015 
года Еврокомиссия сможет реко-
мендовать упрощение визового 
режима Украины со странами 
Евросоюза, после чего те одобрят 
отмену виз.

Стала первой  
женщиной-
премьером
Президент Греции Прокопис 

Павлопулос объявил о создании 
служебного правительства во 
главе с председателем Ареопага 
(Верховного суда) Василики Тану-
Христофилу. Она станет первой в 
истории государства женщиной-
премьером. 

Тану-Христофилу будет зани-
мать пост премьер-министра до 
проведения досрочных парла-
ментских выборов. Предыдущий 
глава Кабмина Алексис Ципрас 
ушел в отставку 20 августа, что-
бы принять участие в досрочных 
парламентских выборах, которые, 
вероятно, пройдут 20 сентября. 
Тану-Христофилу предстоит про-
вести в стране подготовку к пред-
стоящему голосованию.

ГРЕЦИЯ

Цяжарнасць – гэта свята!
У Мінску ў Цэнтральным дзіцячым парку 

ім.М.Горкага ў мінулыя выхадныя прайшоў 
«Пуз-парад». Будучыя мамы, апрануўшыся ў 
сонечныя колеры, горда дэманстравалі сваё 
цікавае становішча, удзельнічалі ў фотасесіях, 
конкурсах, майстар-класах. Атмасфера пана-
вала святочная, неверагодна добрая і цёплая. 
Аднак калі першыя фота са свята з’явіліся на 

беларускіх сайтах, тут жа знайшліся тыя, хто 
ідэю “Пуз-парада”  не ўхваліў. «Мда... куды 
коціцца гэты свет! Цяжарнасць – гэта нешта 
інтымна-асабістае», «Разумныя, разважаючыя 
будучыя мамы наўрад ці бралі б удзел у гэтым 
нікчэмным парадзе!” – гучалі абураныя галасы.

Але паглядзіце на гэтых шчаслівых жан-
чын! Што можа быць лепшым у жыцці, чым 

чаканне з’яўлення на свет ТВАЙГО малы-
ша?! Безумоўна, цяжарнасць – той перыяд, 
калі жанчына павінна больш уважліва ставіцца 
да свайго здароўя, магчыма, у чымсьці сябе 
абмяжоўваць, штосьці нават забараняць. Але 
гэта не замінае быць шчаслівай і радаснай ад 
будучай падзеі! І тым больш не абавязкова 
хаваць сваё шчасце ад старонніх вачэй...

В Словакии 1 сентября 
отмечают День Конституции

Этот праздник в стра-
не установлен в честь годов-
щины принятия Конституции 
Словацкой Республики в 1992 
году в Братиславе. Конституция 
вступила в силу с октября 1992 
года, ее принятие предшествова-
ло официальному провозглаше-
нию независимости Словацкой 
Республики в 1993 году после рас-
пада Чехословакии.

Праздник сопровождается 
торжественными мероприятия-
ми на государственном уровне. 
Правительство вручает высо-
кие награды видным политиче-
ским и общественным деятелям. 

В День Конституции в городах 
Словакии организуются массо-
вые гуляния, другие культурные 
мероприятия. В «Братиславском 
Граде» в это время открывает-
ся выставка народных промыс-
лов, где широко представлены 
сувениры и другие интересные 
изделия словацких ремесленни-
ков. На центральных городских 
площадях проходят всевозмож-
ные фестивали и праздничные 
концерты. Культурная программа 
Дня Конституции насыщенна и 
разнообразна, обязательно пред-
усматривает детские мероприя-
тия.

Польза от членства в ЕС
Для литовского бизнеса открылся рынок, 

включающий 500 млн потребителей. С начала 
членства в ЕС Литва получила 36 млрд литов 
финансовой поддержки. Результативное 
использование средств ЕС ускорило хозяй-
ственный рост и создание рабочих мест.

Растут прямые иностранные инвестиции в 
Литве. В настоящее время около 80% прямых 
иностранных инвестиций появляются в Литве 
именно из стран-членов ЕС. Средства струк-
турных фондов ЕС помогают быстрее пре-
одолеть экономические трудности и сократить 
безработицу в Литве. Согласно данным опро-
сов общественного мнения, каждый второй 
житель Литвы лично почувствовал поддержку 
структурных фондов ЕС и оценивает ее как 
долгосрочную инвестицию в будущее Литвы.

Европейский Союз помогает Литве стре-
миться к энергетической независимости, так 
как сделать это в одиночку было бы затрудни-
тельно. В 2009 г. Европейская комиссия утвер-
дила так называемый план объединения энер-
гетических рынков стран Балтии, чтобы создать 
общий энергетический рынок и избавиться от 
энергетической изоляции стран Балтии. 

Значительно улучшились условия для 
бизнеса, когда исчезли очереди грузового 
транспорта на границах с Польшей и Латвией. 
Благодаря усилиям Комиссии ЕС были даже 
унифицированы зарядные устройства для 
новых мобильных телефонов и смартфонов, 
продаваемые в 28 странах-членах ЕС.

На средства ЕС обновляются литовские 
школы, университеты, лаборатории, исследо-
вательские базы учебных заведений и прочая 
инфраструктура. Предоставляются обшир-
ные возможности учителям, ученикам, сту-
дентам и ученым для стажировки в других 
странах ЕС, учебы по программам обмена 
и активного сотрудничества с коллегами из 
других европейских стран. С 2004 года почти 
половина средних школ Литвы участвовала 
в партнерских проектах Европы (програм-
мы Leonardo da Vinci и Socrates/Erasmus для 
педагогов и студентов). Поощряется участие 
в международных программах, где учащиеся 
не только общаются и завязывают новые зна-
комства, но и совершенствуют знания, влива-
ясь в новую научную деятельность.  

Работающие, отдыхающие или обуча-

ющиеся в других странах ЕС люди обрели 
социальную безопасность. Лицо, выехавшее 
за границу, сохраняет имеющиеся социальные 
гарантии. Отдыхающим за границей ЕС гаран-
тирует бесплатную первую помощь при нали-
чии Европейской карты страхования здоровья. 
Переехав жить в другое государство-член ЕС, 
человек продолжает получать назначенные 
ранее пенсии и другие выплаты.

Каждый гражданин Литвы является и 
гражданином ЕС, поэтому ему гарантиро-
вана консульская помощь представительств 
ЕС даже там, где нет представительств 
Литвы, например, в Южной Африке, Чили, 
Саудовской Аравии или Непале.

Словом, интеграция Литвы в ЕС – нескон-
чаемый процесс, дающий Литве возможности 
и стимулы стать сильным и современным госу-
дарством, развиваться и стремиться к экономи-
ческому росту и общественному благополучию. 
Членство в ЕС гарантирует Литве безопасность 
и принятие европейских ценностей, поощряет 
осуществление структурных реформ, а польза 
от этого ощущается в разных областях.

Подборку подготовил Алесь ДРАБЧУК.
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У будынка на вуліцы 
Чырвонай, 23 быў усяго адзін 
уладальнік – паліграфкамбінат, 
які базіраваўся там з 1956 года. 
Але пасля таго, як установа ў 
2011-м аб’ядналася з Мінскай 
фабрыкай каляровага друку, 
стала зразумела: такія вялікія 
плошчы не патрэбны. Цягам 
двух гадоў будынак на Чырвонай 
безвынікова выстаўляўся на 
аўкцыёны (пачатковы кошт 
складаў 407,2 мільярда рублёў). 
І толькі ў снежні 2013-га была 
падпісана інвестыцыйная дамова 
паміж Мінгарвыканкамам і 
замежным прадпрыемствам 
“Мінск Прынцэс Гатэль” (гэта 
даччыная структура турэцкай 
кампаніі Princess International 
Group, што сярод іншага валодае 
сталічным гатэлем Сrowne Plaza).

Згодна з дакументам, 
будынак былога камбіната, які 
з’яўляецца помнікам архітэктуры, 
павінен захавацца. Таму фасаду 
нават плануюць вярнуць 
першапачатковы колер (яго 
неаднаразова перафарбоўвалі). 
У будынку з’явіцца гатэль са 
статусам “пяць зорак плюс”. У 
ім будзе не менш за 250 нумароў. 
Цікава, што ў вуглавой вежы з 
гадзіннікамі спачатку планавалі 
адкрыць кавярню. Але ўрэшце 
спыніліся на прэзідэнцкім 
нумары.

Пабудовы ўнутры двара будуць 
знесены. На іх месцы з’явяцца два 
новыя аб’екты. Бліжэй да вуліцы 
Веры Харужай будзе пабудаваны 
забаўляльны цэнтр, у якім 
размесцяцца кіназала, казіно, 
дзіцячая гульнявая зона, клуб і 
прадпрыемствы грамадскага 
харчавання. У другім будынку 
з’явяцца шматфункцыянальныя 
залы, басейн і SPA-зона. Таксама 
прадугледжана ўзвядзенне 
паркінга. Будаўніцтва гасцініцы 
мяркуецца скончыць напрыканцы 
2016 года. Іншыя часткі комплексу 
будуць завершаны пазней – да 
сярэдзіны 2019 года.

Адметна, што мясцовыя 
жыхары пакуль не могуць 
даведацца іншых падрабязнасцяў. 
“Любое грамадскае абмеркаванне 
праводзіцца на падставе 
рэгламенту, які дзейнічае на ўзроўні 
Савета міністраў, – тлумачыць 
Дзяніс Кобрусеў, прадстаўнік 
грамадскай кампаніі “Генплан – 
для мінчан!”. – Калі рашэнне аб 
будаўніцтве прымалася на больш 
высокім узроўні, праекты могуць 
не выносіцца на абмеркаванне. 
Напрыклад, перад будаўніцтвам 
“дома Юрыя Чыжа” або гатэля 
“Кемпінскі” былі заключаны 
інвестыцыйныя дамовы. Таму 
гэтыя праекты не абмяркоўваліся 
з насельніцтвам”.

Праўда, існуе ўскосная 
мажлівасць паўплываць на 
канчатковае рашэнне інвестара. 
Згодна з заканадаўствам, перад 
будаўніцтвам навукоўцы павінны 
ацаніць, як плануемая гаспадарчая 
дзейнасць паўплывае на 
навакольнае асяроддзе. Як кажа 
Дзяніс Кобрусеў, да яго звярнуліся 
мясцовыя жыхары, якія захацелі 
азнаёміцца са справаздачай. 
Але нідзе зрабіць гэтага не 
змаглі: ні ў вестыбюлі раённай 
адміністрацыі, ні ў аддзеле 
архітэктуры і будаўніцтва ім не 
паказалі тэкст дакумента. Апроч 
таго, адсутнічала інфармацыя, 
куды можна накіроўваць свае 
заўвагі і прапановы. Актывісты 
кампаніі “Генплан – для мінчан!” 
звярнуліся ў пракуратуру 
Савецкага раёна горада 
Мінска са скаргай на раённую 
адміністрацыю, але пакуль не 
атрымалі адказу.

Тым часам кампанія падала 
заяву ў раённую адміністрацыю з 
просьбай прызначыць публічную 
прэзентацыю справаздачы. 
Калі мерапрыемства ўсё ж такі 
прызначаць, мясцовыя жыхары 
маюць шанц даведацца, якія 
экалагічныя таямніцы схаваны за 
сямю пячаткамі.

Максім ПЛОТНІКАЎ.

Гэта быў фашызм…  
А што было тады,  

на 150 гадоў раней?
Паводле гітлераўскага плана “Ост” жахлівы лёс 

чакаў Польшчу і польскі народ. Чытаю: “З гэтага 
часу палітычная роля польскага народа закончана. 
Ён аб’яўляецца рабочай сілай, больш нічым… Мы 
даб’ёмся таго, каб сцёрлася навекі само паняцце 
Польшча. Ніколі ўжо не адродзіцца Рэч Паспалітая 
ці якая-небудзь іншая польская дзяржава…” – так 
абвясціў гітлераўскі генерал-губернатар створанага 
фашыстамі польскага “генерал-губернатарства” 
Франк. Вось так. Усё коратка і ясна. Была краіна 
– зараз яе не стане, мы яе ліквідуем, знішчым так, 
каб і паняцця не засталося. Быў народ – у хуткім 
часе яго не стане, мы ператворым яго ў безыменную 
рабочую сілу, у масу рабоў…

Дакладна такі ж лёс чакаў, калі б той “Ост” 
ажыццявіўся, і нас, беларусаў: “Каб і паняцця не 
засталося!”

Ну, дык гэта планавалася нацыстамі, гэта 
павінна было стацца паводле іх людаедскай 
ідэалогіі і  маралі. Гісторыя вынесла ім прысуд 
– і чалавецтва з вялікай палёгкай уздыхнула, 
абнадзеіўшыся, што такое больш ніколі на планеце 
Зямля не паўторыцца.

Так, гэта быў фашызм. А што было вось гэта – 
не толькі задуманае, але і рэалізаванае ва Усходняй 
Еўропе за 150 гадоў да гітлераўскага плана “Ост”? 
Чытаю: “Замирить Белую Русь силой невозможно. 
Эту миссию мы возложим на русского чиновни-
ка, русского учителя, русского попа. Именно они 
отнимут у белорусов не только их язык, но и саму 
память про самих себя». Вось так: і не стане краіны 
Беларусь, і не стане беларускага народа, нават памяці 
пра яго… Дасведчаны чытач успомніў: гэта сказала 
імператрыца Кацярына II у 1796 годзе, прыгрэбшы 
Беларусь да Расіі. Ужо дзвесце гадоў ажыццяўляецца 
гэты зусім “нефашысцкі”, зусім “нефашысцкі” план!

2006.

Страшныя лічбы
У расійскай «Литературной газете» (2005, №25) 

вычытаў страшныя лічбы. З 1992 года па сёння, 
г.зн. за 13 гадоў, насельніцтва Расіі паменшылася 
на 15 (пятнаццаць!) мільёнаў чалавек. Не вырасла, 
а паменшылася. Пагрозлівых памераў дасягнула 
дзіцячая смяротнасць і колькасць дзяцей-
безбацькавічаў (“беспризорных”). Каля 70 
працэнтаў дзяцей школьнага ўзросту перайшлі ў 
разрад нездаровых. Гэта – у вялікай, магутнай, 
казачна багатай краіне!

І яшчэ адна лічба – таксама проста 
неверагодная. За ельцынскае дзесяцігоддзе, 

не бачачы жаданай, хоць бы трохі прывабнай 
перспектывы дома, каля 300 тысяч навукоўцаў 
і высокакваліфікаваных спецыялістаў пакінулі 
Расію – перасяліліся ў ЗША і ў іншыя краіны 
Захаду. Дома іхнія веды і таленты забяспечыць ім 
нармальнае жыццё не могуць. Удумаемся толькі: 
не 30 тысяч, што таксама было б замнога, а 300 
тысяч! За адно дзесяцігоддзе!

Дык што адбываецца ў Расіі? Куды яна ідзе 
і чым кончыць? І чым, у яе абдымках, кончыць 
Беларусь?..

2005.

Сакральная прастора нацыі
Што гэта за “сакральная прастора”? Па 

вызначэнні балгарскага навукоўца Венцаслава 
Начава, гэта – унутранае жыццё нацыі, 
мадуляванае гісторыяй. Гэта – культура, мастацтва, 
музеі, помнікі і ўсё іншае, што духоўна звязвае 
пакаленні, увасабляе пераемнасць традыцый. Гэта – 
“устойлівыя ў часе фактары, якія мадэлявалі нацыю 
і яе характарызуюць і легітымізуюць як збудаваную 
і завершаную супольнасць” (газета “Български 
писател» за 18 кастрычніка 2002 г.). Далей В.Начаў 
паясняе: “Патрэбны былі стагоддзі назапашвання і 
ўсведамлення народам сябе як этнічнай цэласнасці, 
якая вызнае пэўную каштоўную сістэму”. У 
сістэму ўваходзяць “гісторыя, якая ажыццявілася, 
пісьменства, кнігадрукаванне, агульнасць 
светаўспрымання, паданні і запаветы продкаў, 
нацыянальныя святыні”.

Як шкада, што мы ў Беларусі пра некаторыя 
складнікі гэтай сістэмы (напрыклад, пра 
“агульнасць светаўспрымання”) амаль не гаворым 
або гаворым вельмі мала і паміж іншым. Як бы мы 
не маем сваёй сакральнай прасторы.

2002.

Каб паэт пачуўся 
шчаслівым…

Ці можа быць шчаслівы лёс у паэта, у якога 
бязлітасна праўдзівае пяро? Ці мог, напрыклад, 
быць шчаслівым аўтар радкоў “Прощай, немытая 
Россия, страна рабов, страна господ…”? Ці мог 
быць шчаслівым вялікі балгарын Хрыста Боцеў, 
які жорстка, з пагардай і гневам, кінуў сваім 
самадавольным сучаснікам: “А вы, а вы – ідыёты!” 
А бязлітасны ў самараскрыцці, у аголеных споведзях 
сваёй дашчэнту збалелай душы Янка Купала? 
Які ў ягоным невымерным болі страшны прысуд 
“ворагам беларушчыны”! Які бязлітасны прысуд!.. 
Ну а Ларыса Геніюш? Шчаслівая Геніюш? Ага, жыве 
сабе бестурботна, ціха, спакойна, радуецца гэтаму 
свайму існаванню і папісвае ад няма чаго рабіць 
бестурботныя альбомныя “сцішкі”…

Каб паэт пачуўся шчаслівым, яму трэба адно – 
каб быў шчаслівы яго народ.

1999.

Калечым мову!..
Так, мову сваю родную мы працягваем калечыць. 

Напісанне ў нас не адпавядае вымаўленню, яно 
сілком набліжана да рускага. На пісьме не адбіваецца 
фанетычны закон – і гэтым наносіцца мове вялікая 
шкода. Тлумачыцца гэта адным – абыякавасцю да 
лёсу нашай мовы. Да 1934 года на пісьме абазначалася 
мяккасць вымаўлення, і гэта было правільна, было 
разумна. Хто і навошта ўчыніў над мовай гвалт?

Да правапісу трэба вярнуцца, і чым раней – 
тым лепш. Мы абураемся, што па радыё, у тэатрах 
гавораць не зусім па-беларуску. І будуць! Пакуль мы 
афіцыйна не вернем мове яе прыроднае аблічча.

1965.
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НЕ ПРАПУСЦіЦЕ!

ПАМЯЦЬ

Арыстакрат  
духу

Толькі ўзгадаю знакамітую чэхаўскую формулу “В человеке должно быть все прекрасно…” –  
як з плыні гадоў, з глыбіняў памяці ўзнікае незабыўная постаць любімага ўніверсітэцкага 

выкладчыка Давіда яўсеевіча ФАКТАРОВІЧА.  
Тады, у далёкую-далёкую ўжо сярэдзіну 50-х мінулага стагоддзя,  

ён чытаў  на філфаку БДУ курс замежнай літаратуры.

Насустрач
Ён уваходзіў у вялікую, 

на ўвесь тагачасны філфак, 
аўдыторыю, і шматгалосы гоман, 
як па камандзе, сціхаў, быццам 
у ёй не было ні душы… Мы ва 
ўсе вочы глядзелі на чалавека, 
які прыцягваў да сябе бы магніт. 
Харызма! Навуковы аўтарытэт, 
загадчык універсітэцкай кафе-
дры, а ні ценю пыхі, самалюба-
вання ці фанабэрыстасці, якімі 
намагаюцца прыкрыць, а насам-
рэч толькі падкрэсліваюць сваю 
ўнутраную недастатковасць нека-
торыя “інтэлектуалы”. Перад 
намі быў інтэлігент вышэйшай 
пробы, арыстакрат духу.

…Вечар. Інтэрнацкі пакой. 
Мы, студэнты з радзімкамі 
нядаўняй падлеткавай гарэзнасці 
і настраёвай безразважнасці, 
спрачаемся ўсур’ёз, на марожа-
нае: ці ўдасца каму заўтра раніцай 
павітацца з Давідам Яўсеевічам 
першым, яшчэ раней, чым ён 
падасць сваю руку пры сустрэ-
чы?  Перад пачаткам лекцыі гур-
мой хаваемся за выступам над 
лесвіцай і ўслухоўваемся, калі 
ў калідоры пачуюцца знаёмыя 
крокі. Але толькі выскокваем з 
хованкі, як яшчэ здалёк “ахвяра” 
змовы працягвае насустрач рукі, 
кажучы “Добры дзень” і назы-
ваючы кожнага па імені і імені 
па бацьку: “А, Нона Антонаўна!.. 
Валянціна Ігнатаўна!.. Віктар 
Леанідавіч!...” і г.д. (Адкуль толькі 
ведаў, і якая памяць павінна была 
быць на тое?) Пэўна, разгадаў 
нашы бяскрыўдныя, амаль 
дзіцячыя хітрыкі і дзесьці ў душы 
паблажліва ўсміхаўся, ды віду не 
падаваў. А ў “змоўшчыкаў” быў 
поўны правал – і марожанае 
нікому не свяціла.

Тым часам лектар ужо 
гасцінна расчыняў нам дзве-
ры ва аўдыторыю: “Заходзьце, 
заходзьце, зараз пачынаем!” 
Няўдалыя вітальшчыкі хуцень-
ка перабазіраваліся з аблюба-
ванай “камчаткі” на першыя 
рады, бліжэй да кафедры. Не раз, 
бывала, уздыхалі: нам бы такія 
выкладчыкі ды па профільных 
прадметах беларусістыкі!

Прапусціць лекцыю 
Фактаровіча? Непамысна! Але 
наперад, як кажуць, не заракайся. 
Аднойчы сяброўкі з інтэрнацкага 
пакоя вырашылі пажартаваць, 
“забыўшыся” пабудзіць мяне 
перад лекцыяй на 8.00: цікава, 
што станецца з “адлішніцай 
вучобы”, калі праспіць? А потым 
яшчэ са смакам распісвалі, які 
ўнікальны матэрыял я празява-
ла – нідзе такога не вычытаеш… 
Век не дарую ім гэты няўклюдны 
розыгрыш!

Тлусты “мінус” у веданні 
праграмы адпомсціў мне па 
справядлівасці. Трэба ж: выцяг-
ваю на заліковым іспыце білет, 
а там… пытанне па прапушча-
най тэме. Мяне як варам абліло, 
невыносны сорам кінуў да дзвя-
рэй. Нічога не тлумачачы, з кры-
кам “Другім разам, другім разам 
прыйду, калі скажаце!” выска-
чыла ў калідор пад здзіўленыя 
позіркі аднакашнікаў: “Цябе – 
выгналі?!” З аўдыторыі выглянуў 
сам экзаменатар: ”У чым спра-
ва? Ах, білет не той… Вярніцеся, 

абяцаю паганяць па ўсім курсе”. 
Аднак я заўпарцілася.

Затое “другім разам” мне 
трапіў шчаслівы – “шэкспіраўскі” 
– білет. А Шэкспір, усе ведалі, 
– фактаровічаўскі канёк. Ён 
гаварыў пра непераўзыдзенага 
літаратурнага гіганта ўсіх часоў 
і народаў так, што, пэўна, нават 
славутыя майстры МХАТаўскай 
сцэны маглі б зняць капелюшы.

На бульбе
Шчаслівы білет выпаў уся-

му нашаму трэцяму курсу, калі, 
паводле тагачаснай завядзёнкі, 
студэнтаў восенню на месяц, а 
то і болей пасылалі “на буль-
бу”. Нам прызначэнне –  калгас 
каля Ратамкі. Раней дык, помню, 
ледзь не стагналі, звягалі: колькі 
ж можна? Толькі-толькі пачына-
еш упрагацца ў вучэбны рытм, і 
вось табе, зрывайся з заняткаў. 
Але гэтым разам мы крычалі 
“Ура!”, бо нашым куратарам быў 
прызначаны не хто іншы, як 
Фактаровіч.

І правільна крычалі. 
Патомны гараджанін, інтэлігент-
эрудыт і ў нязвыклых рэаліях 
тагачаснай вёскі не разгубіўся, 
аказаўся на вышыні. Зразумелым 
толькі яму чынам знайшоў агуль-
ную мову з наскрозь прапітым 
і крыкліва-злосным тутэйшым 
дзядзькам-брыгадзірам, які без-
надзейна заваліў план здачы 
бульбы дзяржаве. У закінутай 
вёсачцы ўсёй рабсілы было 
што некалькі старых жанчын, і 
брыгадзір нарэшце зразумеў: на 
гэтых самых “студэнцікаў” уся 
надзея. Нашаму куратару ўдалося 
дабіцца, каб яго “дзеці” нават у 
тых бядняцка-жабрачых варунках 
былі ўладкаваны з усемагчымым 
“камфортам”. Пільна сачыў, каб у 
сталоўку дастаўлялі свежыя пра-
дукты, ежа была згатавана ў час. 
“Вы ж не хочаце, каб мае пада-
печныя спазняліся на поле?” – 
ціснуў ён на брыгадзіра.

Хлопцаў адправілі кватара-
ваць у хаты самотных бабулек, 
каб хоць тое-сёе дапамагалі ім 
па гаспадарцы пасля вяртан-
ня з бульбяных палеткаў. А для 
дзяўчат знайшлі вялікую адры-
ну, падлогу закідалі пахучай 
залацістай саломай. Калі залаталі 
дзіркі ў страсе, дык стала амаль 
утульна. Спаць упокат у адной 
“пасцелі” – ну чым не карціна 
ўяўнага камуністычнага раю яшчэ 
ў 20-я гады? Адной толькі коўдры 
на ўсіх не хапала…

Нам падабалася, што ніхто 
не замінаў бавіць пасляра-
бочы час па сваім разуменні. 
Крыху прычапурыўшыся, 
імчалі пад паветку на танцы-
шманцы, гойсалі там ледзь 
не да раніцы. Старэнькі, але 
нястомны патэфон выводзіў то 
шчымлівае танга “Татьяна, пом-
нишь дни золотые?” голасам 
Пятра Лешчанкі, то агнявістую 
лацінаамерыканскую “Рио-
Риту”, а раніца, хоць і позняя, 
набліжалася неўпрыкмет… Колькі 
там заставалася падрамаць? Ды 
старэйшы таварыш-камандзір 
ніколі не разганяў аматараў 
павесяліцца, не крыўдзіў недаве-
рам. І – ніводнага “інцыдэнту” 
сярод студэнцкай вольніцы. 
Выхаванне без відавочнага выха-

вання? Калі ўдумацца, тое быў 
урок адказнасці за сябе і сваіх 
сяброў, маральнага сталення 
маладых душ.

Раніцай тая ж “Рио-Рита» 
роўна ў сем усхоплівала з саламя-
най пасцелі, а праз гадзіну – усе, 
з плеценымі кашамі, былі ўжо на 
полі.

Давід Яўсеевіч нібыта і 
не ўмешваўся ў арганізацыю 
“вытворчага працэсу”, жартаваў: 
“Ды вунь гэты конь у баразне 
– лепшы за мяне прафесар”. 
І праўда: кульгавы, зацяга-
ны калгасны конік, здавала-
ся, мог бы абысціся і без пага-
нятага за плугам. Не паспееш 
яшчэ выбраць свой радок, як 
ён ужо разворвае новую бараз-
ну і цярпліва стаіць над табой, 
чакаючы, пакуль “гэтая капуха” 
ўправіцца. Толькі ківае галавой 
– пэўна, з маўклівым дакорам. 
А можа, і наадварот – дзякаваў, 
што няўмекі далі яму незаплана-
ваную перадышку. Мы палюбілі 
разумную, добрую, але няшчас-
ную істоту, якая і не здагадвалася, 
што павінна быць шчаслівейшай 
ад усіх сабраццяў свету, бо жыве 
ў сістэме “самай перадавой і 
высокамеханізаванай калгасна-
саўгаснай сельскай гаспадаркі” 
(так было напісана ў тагачас-
ных падручніках палітэканоміі 
сацыялізму, па якіх мы вучыліся).

лекцыя
Тым не менш мы стараліся, 

бо сорамна было перад гэтым 
конікам. Паглядвалі на курата-
ра. Ён старанна выбіраў бульбу 
ў сваім радку нароўні з усімі, 
цягаў поўныя кашы на павоз-
ку. Падхвальваў падапечных, 
бадзёрыў трапным жартам. І ўсе 
страшэнна ганарыліся, што ў 
спаборніцтве з іншымі брыгадамі 
мы былі першыя.

Дні стаялі лагодныя, сонеч-
ныя. А зледзянелая земляная кор-
ка, што ўтваралася за ноч і калола 
зранку рукі, хутка растайвала, як 
і сэрца павесялелага брыгадзіра.

Але аднаго разу неба захма-
рыла, сыпануў халодны густы 
дождж, які і не думаў спыняцца, 
а толькі набіраў сілу. Наш конік 
застаўся ў стайні, якая ж работа? 
А Давід Яўсеевіч папярэдзіў: “Я 
на пару гадзінак у Мінск, пакуль 
адпачывайце. А там і работа 
знойдзецца”. І, накінуўшы ней-
кую плашч-палатку, пашыбаваў 
да чыгуначнай станцыі.

Апоўдні, бачым здалёк, вяр-
таецца – з нейкімі валізкамі ў 
руках. Рынуліся сустракаць. 
Нічога сабе валізкі, цяжэнныя. 
Цікава, што тут?

– Занятак вам прывёз, 
– патлумачыў ён і стаў уру-
чаць кожнаму па сшытку і 
алоўку, разгарнуў кніжны стос з 
праграмнымі творамі. – Праграму 
ж ніхто не адмяняў. Так што пра-
шу, праз паўгадзіны – збор пад 
паветкай, дзе бярвенні складзе-
ны. Тэма лекцыі – Мапасан.

Скажу і зараз: тое была 
самая незвычайная лекцыя ў 
свеце! Сарбона адпачывала. 
Па-ранейшаму шумеў несціханы 
лівень, шугаў вецер пад павет-
кай. А студэнты на фоне іржавых 
плугоў і бяззубых барон, 
прымасціўшыся хто на бервя-

не, хто на зрэзаным пяньку, на 
каленях занатоўвалі, па сутнасці, 
шчаслівыя імгненні свайго жыц-
ця, калі асабліва востра адчуваеш: 
перад табой прыадчыняецца няз-
нанае, і ты зусім па-новаму бачыш 
таго ж французскага класіка, яко-
га, пасля шэкспіраўскіх вышыняў 
і бальзакаўскіх глыбіняў, раней 
мы ўспрымалі як “лёгкага”, 
забаўляльнага  апавядальніка. 
Аказваецца, проста… не ўмелі 
чытаць.

Мы адкрывалі сябе ў саміх 
сабе. І “віноўнікам” таго быў вось 
гэты чалавек у змакрэлым плаш-
чы і з агнём у вачах. Хацелася і 
канспектаваць як мага дакладней, 
і “фатаграфаваць” зрокам гэтае 
з’явішча, каб захаваць у надзей-
ным куточку памяці. Дзякуй, 
памяць, што не падвяла!

Урок
Да аднаго эпізода прысту-

паю не без унутранай барацьбы 
з уласным зарокам і элементар-
ным этычным правілам: не кра-
нацца, без крайняй на тое патрэ-
бы, пэўных момантаў асабістага 
характару. А тут – край, і трэба 
яго пераступіць... Інакш як ска-
жаш пра галоўнае, вызначальнае 
ў характары Настаўніка, маш-
табе гэтай гарманічнай асобы? 
Каб не праз “агульнае і цэлае”, 
а пераканаўчасць жывога свед-
чання?

…Другую зіму працую па 
накіраванні ў сельскай школе 
на Барысаўшчыне. На Каляды, 
падчас канікулаў, з alma mater – 
запрашэнне: ладзіцца сустрэча 
былых філфакаўцаў.

Выпраўляюся ў дарогу 
ранічкай: да вакзала  ў Барысаве 
– 18 кіламетраў праз некалькі 
вёсак і вялікі лес. Раптам пачы-
наецца завея. Звычайна гэты 
шлях мы з вясковымі жанчынамі, 
сабраўшыся ў райцэнтр за хлебам 
(у вясковай краме яго не ўхопіш і 
нават рэдка ўгледзіш), утоптваем 
гадзінкі за тры. Гэтым жа разам, 
па свежых заносах без адзінага 
слядочка наперадзе, ажно шэсць 
пайшло. Цягнік на Мінск, на 
які мецілася, даўно памахаў 
мне ручкай, і на баль я трапіла 
ўжо на разбор шапак. Нікога са 
сваіх выкладчыкаў, у тым ліку і 
Фактаровіча, не сустрэла, былых 
сяброў-сакурснікаў – таксама: 
усе спяшаліся раз’ехацца па сваіх 
вёсках…

А мне ў сваю ўжо не выпа-
ла вярнуцца. Проста з цягніка 
ў Барысаве даставілі ў раённую 
бальніцу, а праз колькі дзён 
перакінулі ў Мінск, у 2-ю гарад-
скую. Медыкі не ўтойвалі: хуткая 
“лятальная” перспектыва рабіла 
бессэнсоўнымі любыя меры, бо 
нераспазнаная хвароба не адзін 
год даводзіла да канца сваю раз-
буральную справу.

Але… Бываюць жа, быва-
юць цуды! Незнаёмы мне пра-
фесар Белы – маг лёгачнай 
хірургіі – рызыкуючы сваім рэна-
мэ, замахнуўся на немагчымае. 
І праз паўгода я ўжо стаяла за 
бальнічнымі варотамі, насупраць 
Опернага – улюбёнага “аб’екта” 
ўніверсітэцкіх часоў…

Стаю сярод асляпляль-
най ліпеньскай спёкі з цяжкім 
зімовым паліто ў руцэ, на маіх 

46 кілаграмах смешна боўтаецца 
чорная “бальная” (з падклад-
кавай тканіны) сукенка а-ля 
Гурчанка ў “Карнавальной ночи”. 
Сапраўднае пудзіла агароднае 
наўздзіў прахожым. А куды мне 
рушыць? Уяўлення не маю. Нідзе 
ні душы, да якой можна пры-
ткнуцца. І ў маю барысаўскую 
Кішчыну Слабаду зараз не дапяць 
– у кашальку і траяка на даро-
гу не набярэцца. Тым болей што 
сэнсу ніякага: з маім дыягназам у 
школу ўжо не патыкайся, а II гру-
па інваліднасці забараняе наогул 
любую працу…

Неяк аўтаматычна ногі 
нясуць на Бабруйскую, у род-
ны ўніверсітэцкі гарадок. Вакол 
“племя молодое, незнакомое”, 
абітурыенты з розных гарадоў і 
весяў. Ідзе гарачая прыёмная 
кампанія, усе вакол узбуджа-
ныя, заклапочаныя, на мяне не 
звяртаюць асаблівай увагі. Вось 
і наш дарагі інтэрнат – яго мы 
другакурснікамі самі будавалі. 
Мо тут знайду на ноч прытулак? 
Але будынак увесь у рыштаван-
нях, зачынены на рамонт…

Падаюся назад, у невядо-
масць. Мінаю да болю знаёмы 
біякорпус – тут месціўся тады і 
наш філфак. Раптам з яго дзвярэй 
– постаць Давіда Яўсеевіча (як 
зазвычай ён працаваў у прыём-
най камісіі). Адразу пазнае мяне 
нават у такім дзіўным выглядзе. 
Працягвае, як заўсёды, руку. І 
гэта ўжо не проста рука ветлівага 
вітання, а – само ратаванне!

Бачыць Бог, не збіралася, 
не хацела расказваць яму пра 
свае мітрэнгі. Аднак чуйны 
душой чалавек, тым болей тонкі 
псіхолаг сам улоўлівае голас 
чужой бяды. І сам, без усялякіх 
“Дапамажыце, SOS!” кідаецца 
насустрач другому. Ніхто б не 
асудзіў, не пакрыўдзіўся, калі б 
ён абмежаваўся шчырым спачу-
ваннем і зычаннем усяго найлеп-
шага…

Але ж гэта быў Давід Яўсеевіч! 
Чужога для яго не існавала. Так, 
перад ім зараз быў, кажучы гру-
бым сённяшнім слэнгам, абса-
лютна дохлы нумар, безнадзей-
ны выпадак. Хто я яму? Адна з 
соцень былых студэнтак, сустрэ-
тая выпадкова. Беспрытульная, 
ледзь на нагах бадзяга: ні 
сталічнай прапіскі, ні жытла, ні 
права на працу з ужо нікому не 
патрэбнай паперынай чырвонага 
дыплома.

Здавалася, ізноў: ні практыч-
на, ні тэарэтычна зрабіць што-
небудзь немагчыма. Але ён, як і 
адважны прафесар Белы, рынуўся 
на бітву з самой немагчымасцю. 
Падняў на ногі ўсю сваю сям’ю 
– жонку-сябра Лідзію Фёдараўну 
і яе сястру Лілію Фёдараўну, іх 
родных і сваякоў у вёсцы Каралёў 
Стан пад Мінскам. Ну, а калі 
мэтанакіраваная, згуртаваная 
армада на чале з неўтаймаваным 
капітанам сямейнага карабля ідзе 
ў бой з бядою – ніякім бедам не 

ўстаяць!
Дарагім мне без канца люд-

зям, іх бескарыслівай, дзейс-
най дабрыні абавязана я такой 
“драбніцай”, як жыццё. Не 
помню нават, ці сказала ім калі 
ўцямна сваё “дзякуй”, але ў 
душы штоміг кланяюся да зямлі 
– і сям’і Фактаровічаў, і тым, 
хто да іх і пасля іх абсалютна 
безразлікова працягваў мне руку 
паратунку на ўхабістай дарозе.

На такіх людзях і трымаецца 
зямля. Пакуль трымаецца, на тон-
кай  нітачцы. Агонь нянавісці спа-
пяляе многія душы, рушыць гара-
ды і паселішчы, нішчыць жыццё. 
Дзеля чаго? Ніхто не адкажа. І ў 
гэтым гібельная трагедыя сучас-
нага чалавецтва. Лепшыя розу-
мы ўсіх часоў і народаў апантана 
марылі і мараць: каб усе добрыя 
рукі і сэрцы злучыліся ў адно – 
хто б іх адолеў?

Адказ
Аднак гэтае “каб жа…” ва 

ўсяленскім маштабе – яшчэ не 
дасягнутая мроя. А можа, яна 
робіцца ўсё ж хоць на паўкрока 
бліжэй, калі такія зямляне, як 
Давід Яўсеевіч Фактаровіч, даюць 
нам Урок сапраўднага гуманізму, 
выратавальнай чалавечнасці, 
набліжаючы да запаветнага? Гэты 
ўрок вышэй за любыя дыпломы, 
пасады, ганаровыя званні, вышэй 
за бліскучы прафесіяналізм 
і высокую адукаванасць. Бо 
ўласцівы нават малапісьменнаму 
чалавеку, калі толькі ў яго вялікае 
сэрца.

…А з сям’ёй Давіда Яўсеевіча 
я сябрую дагэтуль. З Лідзіяй 
Фёдараўнай – зямным уваса-
бленнем сонечнага промня, 
настаўніцай ад Бога, на якую 
маліліся вучні. У свае 95 (!) яна 
захавала чыстую, узвышаную 
душу і незамутнёны розум. Варта 
толькі сказаць, што чытае кожны 
нумар “Народнай Волі” ад пер-
шага да апошняга радка, аб усім 
мае сваю думку. Дзеці пяшчотна 
любяць маці, выраслі годнымі, 
вартымі бацькоў людзьмі і ў 
многім на іх падобныя…

А значыць, і ён жыве – чала-
век, у якім было “все прекрасно” 
і які патрэбны нам, як і ўчора. І 
які застаецца маладым, нягледзя-
чы на круглую лічбу “100”, якая 
не за такімі ўжо высокімі гарамі.

Вось і просты, без прэтэнзіі 
на бясспрэчнасць, адказ на пытан-
не маёй знаёмай, якая аднойчы 
вылівала душу:

– Знаешь, и я была когда-то 
наивной, восторженной девочкой. 
Но жизнь-то какая… Надолго ли, 
по-твоему, могут задержаться в 
этом наши юношеские представ-
ления о “прекрасном и светлом”?

– Калі ёсць чаму трымацца, 
то, напэўна, і назаўжды…

Святлана КЛІМЕНЦЕНКА.

ЗАКУЛИСЬЕ

Юрий ТРОЯН:
«Артисты балета 

на жизнь  
не жалуются»
Национальный академический Большой театр оперы 

и балета Беларуси ищет артистов. Правда, 
предлагаемая зарплата отпугивает: чуть больше трех 
миллионов белорусских рублей. И это при том, что 
зарплаты в Большом всегда были на порядок выше, 

чем в других белорусских театрах!
Как оказалось, цифры примерные.

– У нас существует целая 
система бонусов, – рассказал 
«Народной Воле» заместитель 
генерального директора театра 
Валерий Гедройц. – Есть оклад, 
который действительно неболь-
шой (у меня, например, он не 
намного выше, чем у артистов). 
Кроме этого, идет доплата за то, 
что театр носит звания «академи-
ческий» и «национальный», за то, 
что ты какой-то период времени 
работал в сфере культуры, арти-
стам насчитываются баллы за то, 
что они выходят на сцену и при-
ходят на репетиции. Молодые и 
талантливые артисты могут полу-
чить специальные гранты. А еще 
есть премиальные, которые иной 
раз значительно выше, чем зар-
плата. А в объявлении о набо-
ре артистов указана просто голая 
ставка.

По сравнению с другими 
артистами (например, хора или 
оркестра) артисты балета зара-
батывают довольно неплохо. А в 

хоре у артистов средняя зарплата 
– пять миллионов с хвостиком.

– Еще у нас есть поездки, в 
которых артисты тоже зарабаты-
вают, – добавляет худрук балета 
юрий Троян. – Так что не могу 
сказать, что артисты балета жалу-
ются на жизнь. Во всяком случае 
я таких жалоб не слышал…

По словам Трояна, в этом 
сезоне в труппу Большого примут  
8 артистов балета. И не все из них 
– выпускники хореографического 
колледжа.

– Нам нужен определенный 
уровень, – комментирует хорео-
граф Юрий Троян. – Но текуч-
ки в труппе нет. Уходы есть, но 
они определяются жизненными 
причинами: кто-то замуж вышел 
в другую страну, кто-то на пен-
сию ушел. Такого, чтобы арти-
сты повально уезжали работать в 
другие страны, как это было в 
1990-е годы, у нас практически не 
наблюдается…

Марина КОКТЫш.

Требуются юные артисты!
ТЕМ вРЕМЕНЕМ

13 сентября в Театре оперы и 
балета состоится прослушивание 
в Детский музыкальный театр-
студию.

«Необходимые требования: 

наличие вокальных данных, арти-
стичность, пластичность, первич-
ные знания музыкальной грамоты; 
возраст от 7 до 13 лет», – говорят 
в театре.

8 сентября большой театр откроет свой  
83-й сезон премьерной оперой «Царская невеста».

НЕ ПРОПУСТИТЕ!

РОЗГАЛАС

Сям’і інвалідаў 
дазволілі 

выхоўваць дзіця 
Улады адмянілі рашэнне аб адабранні 

нованароджанага дзіцяці з сям’і  інвалідаў  
з Івацэвічаў. Сітуацыя на карысць бацькоў  

пачала мяняцца, калі яна праз СМІ  
атрымала грамадскі розгалас.

Мы таксама пісалі пра гэтую 
нестандартную сітуацыю. У сям’і 
інвалідаў Бахур (у Ганны прырод-
жаная анамалія канечнасцяў, у яе 
мужа – ДЦП) нарадзіўся здаровы 
хлопчык. Але згодна з дакументамі 
Міністэрства аховы здароўя, 
людзі з такімі захворваннямі не 
могуць выконваць бацькоўскія 
абавязкі, таму паўстала пытанне, 
каб забраць хлопчыка ад бацькоў. 
Зразумела, што яны былі катэга-
рычна супраць, сцвярджалі, што 
самі сябе абслугоўваюць і таму 
змогуць клапаціцца пра сына. У 
сітуацыю нават умяшалася міністр 
сацыяльнай абароны і працы 
Мар’яна Шчоткіна. Яна наве-
дала маладую маму ў бальніцы, 
пасля чаго заявіла, што Ганна 
Бахур матывавана на мацярын-
ства і разлучаць яе з дзіцем нельга. 
Шчоткіна тэлефанавала міністру 
аховы здароўя, і Васілій Жарко 

даручыў сваім спецыялістам пры-
ехаць у Івацэвічы ды на месцы 
ацаніць “узровень самастойнасці 
і валодання ўсімі функцыямі мужа 
і жонкі, каб ажыццяўляць догляд 
дзіцяці”.

І вось днямі ўрачы  даслалі Ганне 
Бахур ліст, у якім паведамілі, што, 
паводле даручэння Міністэрства 
аховы здароўя, было праведзена 
пасяджэнне медыцынска-кансуль-
тацыйнай камісіі, па выніках якога 
было адменена ранейшае рашэнне 
аб тым, што Ганна і Анатоль бахур 
не могуць выхоўваць сваё нована-
роджанае дзіця. У лісце да Ганны 
Бахур урачы прынеслі «выбачэнні 
за нязручнасці».

Таксама стала вядома, што 
Івацэвіцкі райвыканкам вырашыў 
выдзеліць стаўку няні для сям'і 
Бахур, каб дапамагаць ім дагля-
даць дзіця.

Ігар ЗАЛЕсКІ.

КРУПНЫЙ ПЛАН

Актер Евгений Никитин научился доить козу
Во время дойки артист, который переехал из Минска в деревню, читал ей сонеты.

В минувшую среду Евгений Никитин 
побывал с концертом в Полоцке. Актер 

рассказал, какое хозяйство завел у себя 
в деревне, как учился доить козу и 

почему уже более полугода не 
снимается в кино.

На концерт-встречу с 
актером в Дом культуры 

«Стекловолокно» при-
шло более 150 человек. 
Послушать песни из аль-
бома «Краски осени» и 
пообщаться с любимым 
артистом собрались в 
основном его поклон-
ницы. Выйдя на сце-
ну, Никитин сразу же 
воскликнул: “О, Боже, 
сколько красивых жен-

щин!»
В перерывах между 

песнями Евгений Никитин 
общался с публикой. Полочане 

интересовались, где сейчас живет 

актер и почему в последнее время его не 
видно в новых картинах?

– Экономический кризис затронул и 
киноиндустрию. Многие проекты в России 
просто закрылись, – рассказал Евгений 
Руфимович. – С декабря прошлого года не 
снимаюсь. Несколько агентств до сих пор не 
могут со мной рассчитаться. Думаю, в бли-
жайшем будущем все наладится, но опять 
же – какой ценой? Например, понизятся 
ставки на съемочный день у актеров…

Актер рассказал, что некоторое вре-
мя назад ему пришлось уехать из столи-
цы. Сейчас Никитин живет в деревне под 
Логойском, где приобрел себе дом. 

– Мне много не нужно, – рассказал 
«Народной Воле» Евгений Никитин. – 
Сейчас у меня баня, которая больше дома, 
гараж, куры и коза… Обстоятельства сло-
жились так, что в городе я мог остаться 
без крыши над головой. На сегодняшний день 
вопрос жилья – это неподъемные деньги для 
народа. 

По словам Никитина, ностальгии по 

Минску у него нет. В деревне актер завел 
кур и козу. Кстати, козу Евгений Руфимович 
научился доить самостоятельно. 

– Первое время приходилось просить 
соседку, – вспоминает Никитин. – Когда 
учился доить, даже сонеты Мицкевича 
читал, чтобы на одном месте коза стояла… 
Когда видел, что ей надоели сонеты, пере-
ходил на стихи Лермонтова…

Артист рассказал, почему ему не раз 
приходилось менять театры. По словам 
Евгения Никитина, нередко у него слу-
чались конфликты с руководством из-за 
творческих разногласий. 

– Если я видел, что на сцене присут-
ствует фальшь, то сразу же об этом заяв-
лял, – говорит актер. – Не всем нрави-
лась моя прямота. И из-за того, что у меня 
сегодня нет звания, я не переживаю. Это 
не мешает быть любимым и узнаваемым на 
улицах…

Никитин признался, что доволен коли-
чеством людей, приходящих на его кон-
церты в регионах. Кстати, цена билета на 

полоцкую гастроль Никитина не превыша-
ла 100.000 белорусских рублей.

Несмотря на профессиональные труд-
ности, Никитин не унывает. На вечере 
много шутил, вспоминал забавные момен-
ты из жизни.

Однажды Евгений вместе с товарищем 
на электричке добирались из Можайска в 
Москву…

– А я только закончил работу в оче-
редной картине, – с улыбкой вспоминает 
артист. – Рядом сидели женщины и громко 
обсуждали ее сюжет. Я к ним обратился: 
мол, понравился ли фильм, у меня там роль и 
все такое…Одна из пассажирок изучила меня 
строгим взглядом и сказала как отрезала: 
«Не говорите глупостей – артисты в элек-
тричках не ездят!»

После концерта Евгению Никитину 
дарили цветы, он с удовольствием фото-
графировался со зрителями. И пообещал 
приехать в Полоцк с концертом еще раз.

Роман ВАсЮКОВиЧ. 

Ніл  
ГІЛЕВІЧ

У віры быцця
(Запісы розных гадоў)

У Мінску на Усходніх могілках 
усталяваны помнік  

Генадзю Бураўкіну
Паэты часта думаюць 

і пішуць пра смерць – і пра 
сваю ў тым ліку. Іх не пало-
хае бездань. Таму што твор-
часць – таксама бездань. А 
паэты прагнуць кінуць выклік 
невядомасці, адчуць у адказ 
дыханне Космасу.

Генадзь Бураўкін, вялікі 
беларускі паэт, задоўга да скону 
завяшчаў напісаць на будучым 
сваім помніку некалькі радкоў 
з верша: «Ты, мой народ, мяне 
не папракнеш,/ Я ўсё табе аддаў 
– жыццё і сілы…». І вось яго 

завяшчанне выканана. У дзень 
нараджэння паэта, 28 жніўня, і 
праз год з невялікім пасля яго 
смерці (ён сышоў ад нас у маі 
2014-га) на Усходніх могілках 
быў адкрыты помнік у форме 
кнігі, дзе на адной старонцы – 
барэльеф паэта, на другой – у 
дакладнасці перададзены радкі 
паэта.

Аўтар помніка – беларускі 
скульптар Алесь Шатэрнік. Яго 
працы вядомыя ў свеце. Некалькі 
гадоў таму ён стварыў бюст 
Васіля Быкава, які па ініцыятыве 

Беларускага маладзёжнага руху 
ЗША быў падораны найбуйней-
шаму ўніверсітэту Нью-Ёрка – 
Калумбійскаму.

На адкрыцці помніка 
Генадзю Бураўкіну прысутнічалі 
родныя паэта – жонка, дзеці, 
унукі, а таксама вядомыя 
літаратары і сябры: Сяргей 
Законнікаў, Уладзімір Арлоў, 
Анатоль Вярцінскі, Уладзімір 
Някляеў, Барыс Пятровіч, Радзім 
Гарэцкі і іншыя.

Алена МАЛОЧКА.

На начную каву – 
у музей!

Фільм пра Зімовы палац, зняты без аніводнага 
дубля, канцэрт на прыступках, зона 

эксперыментальнага танца і дэгустацыя кавы.  
У Нацыянальным мастацкім музеі пройдзе 

“Вераснёўская ноч”. 

18 гадоў таму ў Берліне 
задумалі правесці фестываль, 
які назвалі “Доўгая ноч музеяў”. 
Да позняй ночы гэтыя ўстановы 
былі адкрыты для наведвальнікаў. 
Поспех пераўзышоў усе чаканні. 
Хутка да ініцыятывы далучыліся 
яшчэ 20 нямецкіх гарадоў, за імі – 
Парыж, а потым “Ночы музеяў” 
сталі праводзіцца ва ўсёй Еўропе.

Праўда, у кожнай краіне 
“Ночы” праходзяць па-рознаму. 
Напрыклад, у Вільнюсе ўсе 
музеі адкрыты для бясплатнага 
наведвання. Але ніякіх імпрэз 
не праводзіцца. А вось у Мінску, 
наадварот, прэзентацыі, канцэрты 
і конкурсы добра папаўняюць 
музейную касу. Так, быў год, калі 
за адну ноч айчынны Мастацкі 
музей наведалі 12 тысяч чалавек. 
Але “Ноч музеяў” традыцыйна 
ладзіцца ў маі. Каб не чакаць 
цэлы год, Мастацкі ладзіць 
“Вераснёўскую ноч”, якая 
пройдзе 12 верасня з 18 да 22 
гадзін і будзе прымеркавана да 
Дня горада. Лозунг імпрэзы – 
“Горад ідзе ў музей”. 

Падчас “Вераснёўскай ночы” 
будуць дзейнічаць некалькі 
пляцовак (кожная са сваёй тэмай). 
Самай цікавай пакуль выглядае 
кіназона. Там адбудзецца 
прэзентацыя беларускіх 
дакументальных фільмаў і 
прыватнай кінашколы Андрэя 
Палупанава (у ёй выкладаюць 
модны кампазітар Дзмітрый Фрыга 
і сцэнарыст Андрэй Курэйчык), 

а таксама паказ двух мастацкіх 
фільмаў. Унікальную стужку 
“Рускі каўчэг” рэжысёр Аляксандр 
Сакураў зняў 23 снежня 2001 года 
ў Зімовым палацы за 1 гадзіну 27 
хвілін 12 секунд. Прычым “адным 
кадрам” за адзін дубль (без 
спынення камеры і, адпаведна, 
без мантажу). Задуму атрымалася 
рэалізаваць з трэцяй спробы 
пасля сямі месяцаў рэпетыцый. 
Зімовы палац пераасэнсаваны 
як каўчэг – цэнтр культурнай 
і духоўнай спадчыны Расіі. 
Дзеянне разгортваецца ад часоў 
Пятра І да блакады Леніграда. 
Яшчэ адзін фільм, што пакажуць 
наведвальнікам, – “Прыгоды 
Пікасо” – зняты ў Швецыі. Гэта 
камедыя расказвае пра жыццё 
іспанскага генія (сярод дзейных 
асоб – мастак Сальвадор Далі і 
паэт Гіём Апалінер, чый дзядуля 
ўдзельнічаў у паўстанні Кастуся 
Каліноўскага).

Апроч таго, у “Арт-кавярні” 
будуць гучаць вершы, на ўваходзе 
абяцаюць дэгустацыю кавы і 
шакаладу, у адным з памяшканняў 
прачытаюць лекцыю, а на 
прыступках музея папярэдне 
запланаваны канцэрт. Праўда, 
імёны выканаўцаў пакуль не 
разгалошваюць. Пакуль пад 
пытаннем, ці будзе дзейнічаць 
зона эксперыментальнага танца. 
Кошт на “Вераснёўскую ноч” 
складзе 50 тысяч – столькі ж 
трэба заплаціць, каб наведаць 
музей у звычайныя дні.

Два «Бярозавыя гаі»
Госцем Нацыянальнага мастацкага музея ў трэці раз ста-

не Траццякоўская галерэя. На выставе “Ад рэалізму да 
імпрэсіянізму”, што будзе працаваць з 5 верасня да 11 снеж-
ня, будуць экспанавацца 79 карцін. Сярод іх творы Ісаака 
левітана, Ілья Рэпіна, Івана Шышкіна, Васіля Верашчагіна, 
Аляксея Саўрасава, Ігара Грабара, Васіля Паленава і іншых 
мастакоў. А таксама карціны ўраджэнцаў Беларусі – Станіслава 
Жукоўскага і Фердынанда Рушчыца. Зрэшты, аддаць за квіток 80 
тысяч рублёў можна і дзеля таго, каб параўнаць паміж сабой два 
“Бярозавыя гаі”. Карціна з такой назвай, напісаная ў 1879 годзе, 
стала адной з візітовак Архіпа Куінджы. Цяпер яна захоўваецца 
ў Траццякоўцы. У 1901-м мастак напісаў яшчэ адзін варыянт 
“Бярозавага гаю”, які выстаўлены для наведвальнікаў у Мінску. 
Цікава, які гай прыйдзецца вам даспадобы?

Максім ПЛОТНІКАЎ.

ДЭТАЛі

ПРАЕКТЫ

Пяцізоркавы 
гатэль –  

ля Камароўкі
Да нядаўняга часу ў Мінску меліся чатыры 

пяцізоркавыя гатэлі – “Еўропа”, “Пекін”, 
“Прэзідэнт-гатэль” і Crowne Plaza. Пятая ўстанова 
такога статусу разам з казіно з’явіцца ля плошчы 

Якуба Коласа.

 Так будзе выглядаць 
пяцізоркавы гатэль.

ПАДРАБЯЗНАСЦі

– Я ўжо прайшоў і раённы, і гарадскі 
суды, – распавёў мастак “Народнай Волі”. 
– Аднак мой іск адхілілі. Справа ў тым, 
што інтэрв’ю Агурбаша было надрукавана 
ў адным з самых апошніх нумароў газе-
ты, якая потым спыніла сваё існаванне. І 
атрымліваецца, што сёння няма каго пры-
цягнуць да адказнасці.

Судовая позва з Мінска ў Маскву да 

Мікалая Агурбаша не дайшла. Яе накіроўвалі 
некалькі разоў, але безвынікова. Таму яго 
нават і не дапытвалі.

Увогуле, у мяне засталося вельмі дзіўнае 
ўражанне ад гэтага судовага працэсу. 
Атрымліваецца, што вось так проста мож-
на абразіць вядомага чалавека, ачарніць на 
ўвесь белы свет і не панесці за гэта ніякай 
адказнасці. І нават суд не можа знайсці 

вінаватых! Як кажуць, канцы ў ваду і ўсё на 
гэтым! Мне падаецца, што гэта няправільна. 
Тым больш што на тое, каб абараніць свой 
гонар у судзе, я выдаткаваў нямала грошай 
і нерваў. Таму я маю цвёрды намер дайсці 
да Вярхоўнага суда! Дый адвакаты, з якімі я 
кансультуюся, кажуць, што справа мае шан-
цы на поспех.

Марына КОКТЫш.

Андрэй СМАЛЯК:

«Збіраюся звярнуцца 
 ў Вярхоўны суд»

У мінулым годзе вядомы беларускі мастак Андрэй Смаляк 
вымушаны быў звярнуцца ў суд, каб абараніць свае гонар, годнасць 

і дзелавую рэпутацыю. Яго пакрыўдзіла інтэрв’ю, якое расійскі 
мільянер Мікалай Агурбаш у снежні 2012 года даў газеце 

“Обозреватель”, уласнікам якой з’яўляўся беларускі бізнесмен 
Сяргей Атрошчанка. Былы муж беларускай спявачкі Анжалікі 

Агурбаш дазволіў сабе шэраг характарыстык, якія абурылі Смаляка. 
І мастак праз суд запатрабаваў не толькі абвергнуць некаторыя 

факты з той публікацыі, але і пакрыць яму прычыненую маральную 
шкоду ў памеры трохсот мільёнаў беларускіх рублёў. Грошы Смаляк 

меў намер аддаць на дабрачыннасць.
“Народная Воля” пацікавілася, чым скончыўся гэты суд.

Рисунки правой рукой и… левой ногой
Открывается выставка карикатур художника Сергея Стельмашонка

вЕРНИСАЖ

Выставка карикатур – ред-
кое событие в нашем городе. 
Художники, работающие в СМИ, 
– особая категория. Их творче-
ство создается на злобу дня и не 
претендует на то, чтобы войти в 
«нетленку». И все же через годы 
выясняется, что, хотя события 
конкретного дня конкретного 
года отшумели давно, вдохнов-
ленный ими быстрый рисунок 
остается актуальным.

Выставка 70 карикатур, соз-

данных белорусским художни-
ком Сергеем Стельмашонком 
для различных журналов и газет 
в последние 35 лет, дает пред-
ставление о специфическом жан-
ре СМИ-карикатуры и об одном 
из ярких его мастеров в нашей 
стране. Острый глаз и легкая рука 
художника запечатлели разные 
моменты из социальной и лич-
ной жизни граждан Беларуси и 
не только. Не одну сотню лет 
назад было сказано: хорошая 

шутка – всегда шутка висель-
ника, то есть человека, способ-
ного смеяться над собственным 
безвыходным положением. Это, 
конечно, высший пилотаж, и 
темы таких шуток бывают весьма 
рискованны. Тут можно вспом-
нить, например, «Мастера и 
Маргариту» Булгакова, где один 
из героев романа – Коровьев, 
шут при Сатане, оказывается на 
самом деле после снятия всех 
масок мрачным духом-рыцарем, 

который когда-то неудачно пошу-
тил, и за то должен был прошу-
тить немного дольше, чем пла-
нировал. На нашей выставке все 
не так мистично: юмор Сергея 
Стельмашонка более жанровый, 
нежели экзистенциальный, и уж 
никак не черный.

Вернисаж откроется в гале-
рее ТUТ.by 3 сентября. Посещать 
экспозицию можно будет почти 
месяц, до 1 октября.

Татьяна БЕМБЕЛЬ.
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ФУТБОЛ

Чароўная 
восень

Мінскае “Дынама” і барысаўскі БАТЭ  
зрабілі балельшчыкам цудоўны падарунак.

На мінулым тыдні стала вядо-
ма – і БАТЭ, і “Дынама” патрапілі 
ў групавыя стадыі еўракубкаў. А 
гэта азначае, што цікавы футбол 
восенню гарантаваны!

Нагадаем, у плэй-оф 
барысаўчане па выніку двух матчаў 
перамаглі сербскі “Партызан”. 
Жараб’ёўка, якая прайшла ў 
Манака, вызначыла барысаўчанам 
сур’ёзных сапернікаў па групе 
– гэта іспанская “барселона”, 
нямецкі “баер” з Леверкузена і 
італьянская “Рома”.

Прадстаўляць гэтыя каманды 
аматарам футбола няма патрэ-
бы. Ды і барысаўчане на сваім 
горкім вопыце ведаюць, як гуляе 
“Барса”. У групавым этапе сезона 
2011/2012 БАТЭ двойчы прайграў 
“Барселоне” – 0:5 на сваім полі 
і 0:4 – у Іспаніі. Месі, Неймар, 
Суарэс… Што ні футбаліст, то 
зорка!

“Баер” і “Рома” – таксама не 
падарунак лёсу. У мінулым год-
зе ў Лізе чэмпіёнаў італьянская 
каманда, напрыклад, як з дзецьмі, 
разабралася з маскоўскім ЦСКА 
(5:1), а пра сілу каманд нямецкага 
чэмпіянату таксама нікому рас-
казваць не трэба.

Адным словам, футбол абя-
цае быць неперадавальным, а 
галоўнае пытанне: як БАТЭ будзе 
супрацьстаяць гэтым еўрапейскім 
грандам? Ці не стане хлопчыкам 
для збіцця?

“Ужо зараз захоплівае дух ад 
перспектывы новай сустрэчы з 
вялікім клубам – “Барселонай”, 
ад магчымасці яшчэ раз выйсці на 
“Камп Ноу”,– сказаў настаўнік 
барысаўчан Аляксандр ермаковіч. 
– Зараней рыхтаваў сябе да таго, 
што групавы турнір Лігі чэмпіёнаў 
– свята футбола. Тут ёсць чаму і, 

галоўнае, у каго павучыцца. Напэўна, 
няправільна пазіцыяніраваць сябе як 
прэтэндэнта на выхад з групы. Нам 
яшчэ, мабыць, рана рабіць такія 
гучныя заявы. Таму асноўная зада-
ча, якая стаіць перад камандай, – 
быць канкурэнтаздольнымі, шукаць 
магчымасці паскубці сапернікаў, каб 
паездкі ў Барысаў для іх не былі 
лёгкай прагулкай… Адзінае, чаго мы 
вельмі не хацелі, дык гэта сустра-
кацца з краінамі былога СССР. У 
гэтым плане жараб’ёўка аказалася 
да нас лаяльнай. І на тым дзякуй!”

Каляндар групы «е»: 
16 верасня. “Баер”–БАТЭ. 
29 верасня. БАТЭ–“Рома”. 
20 кастрычніка. БАТЭ–

“Барселона”. 
4 лістапада. “Барселона”–

БАТЭ. 
24 лістапада. БАТЭ–“Баер”. 
9 снежня. “Рома”–БАТЭ.
У групавым этапе Лігі Еўропы 

другі год запар будзе выступаць 
мінскае “Дынама”. І гэта таксама 
безумоўны поспех каманды!

У плэй-оф у дамашнім мат-
чы мінчане перамаглі аўстрыйскі 
“Зальцбург” – 2:0, а вось сустрэча 
ў адказ была поўная драматыз-
му, але са шчаслівым вынікам для 
“Дынама”. У асноўны і дадатковы 
час аўстрыйцы выйгралі таксама з 
лікам 2:0, а вось у серыі пенальці 
не было роўных нашаму варатару 
Аляксандру Гутару. Гэта быў яго 
дзень!

На стадыі групавога эта-
пу “Дынама” згуляе з іспанскім 
“Вільярэалам”,  чэшскай 
“Вікторыяй” і аўстрыйскім 
“Рапідам”.

Матчы першага тура пройдуць 
17 верасня.

Алесь сІВЫ.

Сергей Веремко 
будет играть  

в греческом клубе
Экс-капитан и голкипер 
национальной сборной 

Беларуси по футболу Сергей 
Веремко продолжит свою 

игровую карьеру в главном 
дивизионе Греции – 
футболист заключил 

соглашение с 
«Левадиакосом».

В июле Веремко расторг кон-
тракт с самарскими «Крыльями 
Советов» и находился в статусе 
свободного агента. 

В сыгранном на прошлых 
выходных первом туре чемпио-
ната Греции новый клуб Сергея 
Веремко потерпел поражение от 
«Атромитоса» (0:1), цвета кото-
рого защищает действующий гол-
кипер сборной Беларуси Андрей 
Горбунов.

В прошлом чемпионате 
«Левадиакос» занял лишь 15-е 
место.

У Максима  
Мирного –  

лучший рейтинг  
за последние  
14 месяцев

В новом парном рейтинге АТП, 
опубликованном 24 августа, 
белорусский теннисист под-
нялся с 36-го на 31-е место.

Это лучший показатель за 
последние 14 месяцев – после 23 
июня 2014 года. В тот день бело-

МОЗАИКА
русский теннисист опустился с 
24-й на 32-ю строчку.

Сезон-2014 спортсмен закон-
чил на 47-м месте, а худшим был 
период с 20 апреля по 3 мая 2015 
года – 64-я позиция, сообщают 
naviny.by.

Получил травму
31-летний капитан 

футбольного клуба БАТЭ 
Виталий Родионов получил 

разрыв крестообразной 
связки правой ноги.

Как сообщает пресс-служба 
БАТЭ, это случилось в ходе выезд-
ного поединка с белградским 
«Партизаном» в рамках плей-офф 
Лиги чемпионов.

Сразу после инцидента спор-
тсмен улетел на обследование в 
Мюнхен. В ближайших матчах 
БАТЭ Родионов не сможет выйти 
на поле.

Тем временем борисовский 
клуб подписал контракт с серб-
ским нападающим Александром 
евтичем. Предполагается, что он 
станет подкреплением БАТЭ в 
еврокубковых матчах и на послед-
нем этапе чемпионата Беларуси.

Азаренко  
выпустила свои 
именные часы

Их стоимость составляет  
495 долларов.

Белорусская теннисистка 
Виктория Азаренко, которая сей-
час занимает 20-е место в миро-
вом рейтинге, выпустила имен-
ные часы. Спортсменка является 
лицом Citizen Watch Company, и 
именно эта фирма представила 
часы с именем теннисистки.

Стоимость часов состав-
ляет 495 долларов. Их тираж – 
2500 экземпляров, информирует 
pressball.by.

Заслужаная павага
Ёю карыстаюцца ў ФМЖД 

беларускія спецыялісты. 
Напрыклад, міжнародны май-
стар з Мінска Віктар Шульга 
ўзначальвае Сусветную камісію па 
шашачнай кампазіцыі. Дзякуючы 
яе намаганням, стваральнікі 
задач, эцюдаў і камбінацый 
павышаюць сваё майстэрства. 
Удасканальваецца і сам старшы-
ня камісіі, аб чым сведчаць яго 
новыя творы. Яны вельмі цікавыя 
і павучальныя і іх карысна раз-
гледзець:

1. белыя: a1, b4, g1, g3, g5, h2, 
h4 (7). 

Чорныя: a5, b2, c3, d2, e3, e5, 
e7, f6 (8).

Gf4, h:d4 (f:h4) gf2, a:e1, ed2, 
h:f8 (hg3) fc5 (gh2) cg1#.

2. белыя: a1, b4, d6, f4, g1, h2, 
h6 (7).

Чорныя: a5, b2, c3, d2, e5, g3, 
h4 (7).

Выйгрыш. Пераканайцеся ў 
гэтым самі.

Павучальны фрагмент
Яго мы ўбачылі ў партыі 

чэмпіянату свету сярод жанчын 
па 100-клетачных шашках.

белыя (T.Tансыкужына): 23, 
24, 28, 29, 32, 33, 34, 36, 38, 43, 
45 (11). 

Чорныя (E.Дондаў): 2, 3, 8, 13, 
15, 16, 20, 21, 25, 27, 31 (11).  

1… 31-37 2. 32:41 27-32 3. 38:27 
21:32 4. 28:37 25-30 5. 34:14 13-19 
6. 24:13 08:48+.

Гэтыя прэстыжныя баталіі 
ладзіліся ў горадзе Ухань (Кітай). 
Ва ўпартай барацьбе чэмпіёнкай 

стала Зоя Голубева (Латвія) – 
у 15-ы раз! Сярэбраны медаль 
заваявала полька Наталля 
Садоўска, бронзавы – Вольга 
Камышляева (Нідэрланды). 
Прадстаўніца Беларусі Вольга 
Федаровіч заняла высокае чац-
вёртае месца.

Прыемна адзначыць, што Зоя 
Голубева і Вольга Камышляева 
маюць беларускія карані, а 
Наталля Садоўска трэніравалася 
пад наглядам мінскага гросмай-
стра Яўгена Ватуціна.

Турніры ў Слонімскім раёне
Першы з іх па шашках-100 

прайшоў у аграгарадку Жыровічы 
ў гонар  Дня вызвалення Слоніма, 
меў міжнароднае значэнне і быў 
6-м па ліку.  Пераможцам прыз-
наны майстар ФМЖД Мікалай 
Кадзеснікаў (11 ачкоў з 14 магчы-
мых). Такі вынік паказаў і нацыя-
нальны майстар Сяргей Фадзееў, 
але па дадатковых крытэрыях 
яму прысуджаны другі прыз. За 
імі фінішавалі гросмайстар Расіі 
Іван Касціёнаў (10 ачкоў) і май-
стар ФМЖД Вера Хвашчынская 
(9), якая з’яўляецца вучаніцай 

бабруйчаніна Кадзеснікава.
Другі турнір па шашках-64 

прысвечаны памяці ўслаўленых 
слонімскіх прапагандыстаў 
старадаўняй гульні М.Крата і 
братоў Мялешкаў і праведзены ў 
райцэнтры. Па-за канкурэнцы-
яй выступіў Яўген Кандрачэнка: 
гросмайстар з Гомеля набраў 14 
ачкоў з 14 магчымых! 

Кандыдат у майстры спорту 
Аляксандр Барташ з Маладзечна 
заняў другое месца (11 ачкоў), яго 
калега са Слоніма Віктар Місько 
– трэцяе (10).

Праверце рашэнні
“Дзіцячы трэнер” (М.Стэфановіч): 1. dc3 2. cd8 3. d:e1 gh4 4. bc3 ed2 

5. eg3!x.
Мікалай ГЛАДКІ.

Мінскае «Дынама» 
пакіне КХЛ?

Такі крок з боку айчынных хакейных функцыянераў можа стаць адказам на тое, што ў Кантынентальнай 
хакейнай лізе, пачынаючы з бягучага сезона, беларускіх хакеістаў вырашылі лічыць легіянерамі.

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Ізноў наш “адзіны і самы блізкі 
стратэгічны саюзнік” выкінуў каленца. На 
гэты раз – на хакейным фронце.

Гульня без правіл
Днямі ў Расіі ўступіў у сілу загад 

Міністэрства спорту “Аб зацвярджэнні 
абмежаванняў на ўдзел спартсменаў, якія не 
маюць права выступаць за зборныя каман-
ды Расійскай Федэрацыі ва ўсерасійскіх 
спартыўных спаборніцтвах па відзе спорту 
“хакей”.

Згодна з дакументам, клубам, якія высту-
паюць у КХЛ і іншых лігах, якія ўваходзяць у 
структуру Федэрацыі хакея Расіі, дазволена 
мець не больш за пяць спартсменаў, у якіх 
няма расійскага пашпарта.

Бяда не ў самім з’яўленні дакумента, 
які робіць беларускіх хакеістаў легіянерамі 
ў КХЛ (Беларусь і Расія, як ні круці, – гэта 
дзве розныя краіны), а ў тым, што беларускіх 
хакеістаў, якія ўжо заключылі кантрактныя 
пагадненні з расійскімі камандамі, паставілі 
па-за законам.

Адразу пасля з’яўлення дакумента клу-
бы КХЛ хуценька сталі пазбаўляцца ад 
беларусаў. Ніжагародскае “Тарпеда” было 
вымушана адмовіцца ад паслуг Андрэя і 
Сяргея Касціцыных, маскоўскі “Спартак” 
разглядае магчымасць скасавання працоўных 
кантрактаў з Андрэем Антонавым і Дзмітрыем 
Корабавым і гэтак далей…

Дарэчы, Дзмітрый Корабаў хоць і высту-
пае за зборную Беларусі, але мае і расійскі 
пашпарт. Таму ягоны агент Сяргей Ісакаў 
заявіў, што спартсмен гатовы судзіцца з 
Мінспорту РФ, адстойваючы ўласнае права 
на працу:

“У Канстытуцыі РФ ясна сказана, што 
кожны грамадзянін нашай краіны мае права на 
працу. Дзмітрый Корабаў мае расійскі пашпарт, 
з’яўляецца грамадзянінам і па Канстытуцыі 
мае права на працу, аднак Міністэрства спор-
ту, відавочна, жыве па нейкіх іншых законах і 
Корабава гэтага права пазбаўляе. Мы гатовы 
судзіцца з Мінспорту, і я да апошняга буду біцца 
за правы хаккеістаў. Знойдзем добрага адваката і 
звернемся ў суд. Сітуацыя проста абсурдная. Калі 
ў Мінспорту людзі не знаёмыя з Канстытуцыяй, 
няхай адкрыюць і пачытаюць яе”.

Пакуль складана сказаць, ці дойдзе 
справа Дзмітрыя Корабава да суда, але сама 
сітуацыя вакол беларускіх хакеістаў у Расіі 
нагадвае вядомы выраз: хто плаціць, той і 
заказвае музыку.

Кантынентальная хакейная ліга – пра-
ект, які быў створаны ў Расіі па мясцовых 
правілах, якія, як высвятляецца, могуць 
змяніцца ў любы момант. Беларусы, латышы, 
казахі – гэта проста госці на чужым свяце, 
якіх з гэтага свята ў любы момант могуць 
“папрасіць”.

Відавочна, што ў Расіі, аб’яўляючы 
беларусаў і іншых замежных хакеістаў 
легіянерамі, у першую чаргу дбалі пра 
развіццё сваіх спартсменаў. Можа быць, наго-
дай стала ганебнае паражэнне расіян у фінале 
мінулага чэмпіянату свету ад канадцаў, можа, 
яшчэ што… Але відавочна таксама і тое, што 
праблемы беларускай зборнай (а большасць 

хакеістаў нашай нацыянальнай каманды 
гулялі ў КХЛ) хвалююць расіян менш за ўсё. 
Вось такая “братэрская любоў”.

Слабыя апеляцыі беларускага боку да 
таго, што Расія будуе з Беларуссю “саюз-
ную дзяржаву”, пакуль ні да чаго не прывялі. 
Расіяне сваім стаўленнем да нашых хакеістаў 
у чарговы раз паказалі эфемернасць гэтага 
саюзнага ўтварэння, у прыватнасці артыкула 
14 Дамовы аб стварэнні Саюзнай дзяржавы 
Беларусі і Расіі, згодна з якім грамадзянам 
краін-удзельніц Саюзнай дамовы гарантуецца 
роўнае права на працу.

«Дынама», на выхад?
Пасля раптоўных змен у хакейным 

заканадаўстве Расіі беларуская Федэрацыя 
хакея адрэагавала скліканнем спецыяльнай 
прэс-канферэнцыі, на якой старшыня ФХ 
Беларусі Ігар Рачкоўскі заявіў:

– Хочам завярнуцца за дапамогай. 
Падняць грамадскую думку і даць ацэн-
ку падзеям, якія сур’ёзна ўплываюць на 
развіццё хакея ў Рэспубліцы Беларусь. Мы не 
можам зразумець захады, якія былі зроблены 
расійскім бокам.

Старшыня Федэрацыі хакея нашай 
краіны звярнуў увагу на тое, што правілы 
гульні ў выглядзе рэгламенту былі прыняты 
яшчэ ў лютым бягучага года, але зменены 
перад стартам сезона.

Ігар Рачкоўскі не выключыў магчымасці 

зняцця мінскага “Дынама” з чэмпіянату КХЛ: 
– Безумоўна, паўстане пытанне аб 

мэтазгоднасці ўдзелу “Дынама-Мінск” 
у гэтым праекце. Сродкі, якія ўкладаюцца 
дзяржавай, можна выкарыстоўваць лепш. 
Гродзенскі “Нёман” стартаваў у Лізе 
чэмпіёнаў. Ліга цікавая, зараз мы вядзём пера-
мовы аб уступленні ў гэты праект на правах 
сузаснавальнікаў. Можа, лепш туды заявіць 
3–4 нашы каманды і развівацца далей? Гэта 
я кажу не ў плане нейкай крыўды. КХЛ – 
цікавы праект.

Рачкоўскі падкрэсліў, што кіраўніцтва 
Федэрацыі хакея Беларусі знаходзіцца 
ў кантакце з усімі нашымі хакеістамі, якія 
засталіся без каманды, і будзе спрыяць іх 
працаўладкаванню.

Не стаў маўчаць і галоўны трэнер мінскага 
“Юнацтва” Міхаіл Захараў. Каментуючы 
новаўвядзенне, ён адзначыў, што Беларусі 
трэба было б мець дзве каманды ў КХЛ, тады 
б “усе хакеісты гулялі”. Спецыяліст таксама 
звярнуў увагу на тое, што ў Беларусі наўрад 
ці ёсць каманды ўзроўню, які патрэбны 
хакеістам нацыянальнай зборнай краіны.

Як выйсце з сітуацыі, якая склалася, 
расійскі Мінспорту можа ўнесці ў прыня-
ты “легіянерскі” дакумент папраўкі, якія 
дазвалялі б беларусам намінальна не лічыцца 
іншаземцамі. Але ці пойдуць у Расіі на гэты 
крок? 

Віталь ГАРБУЗАЎ.

СТОП-КАДР

Есть 
медаль!

Алина Талай с национальным рекор-
дом стала бронзовым призером чемпионата 
мира по легкой атлетике в беге на 100 м с 
барьерами. Мировое первенство проходило в 
Пекине с 22 по 30 августа.

ДАСЛЕДАвАННі
Беларусы сярод найменш 

эмацыянальных народаў свету

СЛЫШАЛИ?

Матери погибших  
вступились за обвиняемого

Родственники хоккеистов ярославского 
ХК «Локомотив», погибших в авиакатастро-
фе, не одобрили требование гособвинителя 
назначить обвиняемому Вадиму Тимофееву 
наказание в виде 6 лет колонии.

Ярославский районный суд 21 сентября 
вынесет приговор по делу о крушении само-
лета Як-42 в сентябре 2011 года вблизи аэро-
порта Туношна под Ярославлем.

Обвиняемым по делу является один из 
бывших руководителей авиакомпании «Як 
Сервис» Вадим Тимофеев. Ему инкрими-
нируется нарушение правил безопасности 
движения и эксплуатации воздушного транс-
порта, повлекшее по неосторожности смерть 
более двух лиц. 

Ранее гособвинение попросило для под-
судимого шесть лет в колонии-поселении. 
Потерпевшие по делу настаивают на услов-
ном наказании.

Самолет Як-42, на борту которого нахо-
дились игроки и тренеры хоккейного клуба 
«Локомотив», потерпел крушение 7 сентября 
2011 года под Ярославлем. В авиакатастро-
фе погибли 37 спортсменов и семь членов 
экипажа, в том числе легендарный белорус-
ский хоккеист Руслан Салей. Выжить удалось 
лишь бортинженеру Александру Сизову.

Рассмотрение дела началось в декабре 
2014 года.

Как сообщает «Интерфакс», мать хок-
кеиста Артема Ярчука заявила на суде, 

что вина летчиков разбившегося само-
лета Як-42 не доказана – следователь-
но, не может быть признан виновным и 
Тимофеев. Она попросила вынести обви-
няемому приговор, не связанный с лише-
нием свободы.

По ее мнению, следствие не было заинте-
ресовано в объективном расследовании дела, 
а прокуратура учитывала только те доводы, 
которые ей интересны.

Аналогичного мнения придерживает-
ся и мать хоккеиста Александра Васюнова. 
Она согласилась с тем, что, возможно, 
какие-то недочеты в работе Тимофеева и 
были, но они не могли стать причиной 
гибели людей.

Летась даследчыкі амерыкан-
скай кампаніі Gallup папрасілі 
людзей у 148 краінах адказаць, ці 
адчувалі яны за папярэдні дзень 
пяць станоўчых і пяць адмоўных 
эмоцый. І вось зараз апублікавалі 
свае высновы.

Пяць негатыўных перажы-
ванняў – гнеў, стрэс, смутак, 
фізічны боль і трывога. Пяць 
станоўчых – адчуванне, што ты 
добра адпачыў/адпачыла, што да 
цябе ставяцца з павагай, радасць, 
шмат усмешак і смеху, а таксама 

адчуванне, што ты вывучаеш ці 
робіш нешта цікавае.

Найбольш і найменш эма-
цыянальныя краіны вызначаліся 
па рэйтынгу сярэдніх паказчыкаў 
адказаў «так» на ўсе пытанні.

Беларусь падзяліла з Суданам 
пятае месца ў гэтым даследаванні. 
Менш эмацыянальнымі за 
беларусаў аказаліся толькі жыха-
ры Азербайджана, Бангладэша, 
Грузіі і Манголіі. У дзясятцы най-
больш эмацыянальных – пера-
важна краіны Лацінскай Амерыкі.


